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Milí čtenáři,
když s  předstihem píšu tento úvodník,  
za okny se na konci studeného května 
teprve klubou první náznaky teplých slu-
nečných dnů. Příroda jako by chtěla lidem 
vynahradit dlouhé zimní večery, kdy jsme 
museli být doma. Kdy se mezi lidmi zabyd-
lela nová slova jako lockdown, home office, 
online výuka atd.
Taky jste zaregistrovali překrásný zelený tu-
nel stromů, který nám obarvil cestu mezi 
Vřesinou a Píští? Taky Vám udělaly radost 
pestrobarevné květy sasanek, fialek, petrklí-
čů a blatouchů? Zažívali jste pocity, jež po-
hladí duši, nad fotografiemi přírody, který-

mi nám na Facebooku pravidelně dělá radost 
naše fotografka Magda Smolková?
To jsou drobné střípky, jež nás držely nad vo-
dou během této podivné kovidové zimy a jara. 
Dnes už jsou čísla nakažených nízká. Život  
v obci se pozvolna vrací do normálních kolejí.  
A budeme se moci radovat z nového chodníku, 
ze zrekonstruované polní cesty, z objevu pře-
krásných historických stavebních plánů naše- 
ho kostela. Radost všem určitě udělá zprovoz-
nění čistírny odpadních vod a možnost napojit 
se postupně na novou síť kanalizace.
Budeme se společně těšit na to, že prožijeme 
i náš tradiční odpust tak, jak jsme po mnohá 
desetiletí zvyklí.
Při všech těchto pozitivních chvílích mysle-
me na to, že pokud chceme žít v normálním 
světě, vše je úzce svázáno se vzájemnou tole-

rancí a dodržo-
váním těch nej-
jednodušších 
o c h r a n n ý c h 
opatření. Jsou 
to stále platná 
3R: ROZESTU-
PY, RESPIRÁ-
TORY/ROUŠKY 
a čisté RUCE.
A protože je 
český jazyk plný obrazných pojmenování, 
tak i rčení „mít čisté ruce“ má v  této době 
obšírnější význam, jehož naplňování vede 
ke spokojenosti a hezkému životu nás 
všech.
Za celou redakční radu Vám krásné léto 
přeje             Jarmila Polomská, šéfredaktorka

slovo úvodem

ZPRAVODAJ

Slunečné 
a pohodové léto!

ODKANALIZOVÁNÍ NAŠÍ OBCE JE TÉMĚŘ  
U KONCE - KROMĚ NEZBYTNÉHO A ZDÁNLI-
VĚ NEKONEČNÉHO ODSTRAŇOVÁNÍ NEDO-
STATKŮ V PODOBĚ PROPADLÝCH CHODNÍKŮ, 
PROPADLIN KOLEM ČERPACÍCH JÍMEK  
PO VÝKOPECH, ODSTRAŇOVÁNÍ NÁTOKŮ  
DO ČERPACÍCH JÍMEK, ROVNÁNÍ POKLOPŮ  
A PODEPISOVÁNÍ PŘEDÁVACÍCH PROTOKOLŮ.

Nyní už jsme na tahu my sami. Nastala doba 
připojení nemovitostí k tomuto dílu. Každý ob-
jekt má svůj specifický charakter - nejlépe jsou 
na tom novostavby, které mají dešťové a od-
padní vody odděleny a z domu už vychází jen 
jedno odpadní potrubí.
Oproti tomu domy staršího data výstavby 

FINIŠ ODKANALIZOVÁNÍ: JSME NA TAHU
opouští odpadní voda i několika vývody, z nichž 
může být každý na jiné straně domu. A vytékat 
nejen do žump a septiků, ale také do dešťové 
kanalizace nebo přímo do potoka.
To už nebude v budoucnu tolerováno. I jediný 
nepřiznaný vývod, třeba z  malého sklepního 
nebo garážového umyvadla, může po kontrole 
vodoprávního úřadu nebo České inspekce ži-
votního prostředí přinést velký finanční postih. 
Proto bude uvedení do požadovaného stavu 
pro každého majitele jinak pracné i finančně 
náročné.
V  době sepisování smluv si každý z  nás mohl 
určit místo pro čerpací jímku, které bylo z hle-
diska napojení nejvýhodnější. 
Podmínky pro napojení najdete na webových 

stránkách obce nebo v obecní kabelové televizi. 
Případně si je, pokud Vám nebyly doručeny pí-
semně, můžete vyzvednout přímo na obecním 
úřadě.
V čistírně odpadních vod začaly ve  druhém 
květnovém týdnu - za plného zaplavení a si-
mulovaného průtoku vody z  místního potoka 
- individuální zkoušky všech částí technologie. 
Následovně 17. května přešly na zkoušky kom-
plexní, u kterých se testuje spolupráce všech 
částí simulujících plný provoz po dobu 72 ho-
din. Po úspěšném seřízení byla čistička uvede-
na do klidového stavu.
Zároveň probíhalo školení určených osob, které 
budou mít chod čistírny a její provoz na starost 
a budou moci vstupovat do řízení čisticího pro-
cesu. Tato školení budou probíhat i v následu-
jících měsících, kdy až po skutečném nátoku 
odpadních vod a zaplnění kalojemu kalem 
můžeme spustit kalolis a s ním další navazující 
technologické celky.
Obec dále uzavřela smlouvu s odborným 
zástupcem provozovatele kanalizace. Pora-
denskou a odbornou činnost bude zajišťovat  
Ing. Marek Štencel, Ph.D. Uzavřena byla smlou-
va o odborné technické pomoci při provozu 
čistírny odpadních vod se Severomoravskými 
vodovody a kanalizacemi Ostrava a.s.
Žádáme všechny občany v  první etapě odka-
nalizování, aby neotáleli a začali s  napojová-
ním svých nemovitostí do čerpacích jímek. Je  
na tom závislé plynulé nastartování čisticího 
procesu a zahájení zkušebního provozu.

       Stanislav Bartusek, místostarosta

M a n u á l  j e d n o t n é h o  v i z u á l n í h o  s t y l u
C o r p o r a t e  d e s i g n  m a n u a l

Foto Magda Smolková
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Vážení pacienti,

od 1.5.2021 je pro Vás v píšťské ordinaci opět  
k dispozici lékař, MUDr. Miroslav Jurák  
(aktuálně na částečný úvazek, postupně  
budeme ordinační hodiny rozšiřovat). 

Aktuální ordinační hodiny naleznete vždy na: 
www.vseobecnylekar.cz/#ordinace

Prosíme pacienty, aby se vzhledem k epide-
miologické situaci před příchodem do ordinace       
vždy telefonicky objednali, tel. 608 078 533. 

Těšíme se na Vás!

MUDr. Miroslav Jurák  
& Tým společnosti VŠEOBECNÝ LÉKAŘ

LÉKAŘ,
KTERÝ
LÉČÍ
SRDCEM
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S OHLEDEM NA NEPŘÍZNIVÉ JARNÍ KLIMA-
TICKÉ PODMÍNKY BYL PRO DOKONČENÍ 
CYKLOSTEZKY Z PÍŠTĚ SMĚR HAŤ/VŘESINA 
STANOVEN NOVÝ TERMÍN DO 31. ČERVENCE 
2021. 

Obec Píšť uzavřela se společností SILNICE MO-
RAVA s.r.o. Krnov smlouvu o dílo na realizaci 
akce: „Cyklostezky Píšť - Hať/Vřesina“, která je 
také podpořena z rozpočtu Státního fondu  
dopravní infrastruktury, s termínem dokončení 
do 31. 5. 2021.
Zhotovitel zaslal objednateli žádost o prodlou-
žení termínu dokončení stavby do 31. 7. 2021. 
Žádost byla odůvodněna nemožností provádět 
stavební práce v jarních měsících vzhledem  
ke zhoršeným klimatickým podmínkám, pře-
devším pro trvale podmáčený terén po deštích.
Zastupitelstvo obce Píšť tyto důvody akcepto-
valo a se zhotovitelem stavby uzavřelo Dodatek 
č. 1 ke smlouvě o dílo, kterým byl mimo jiné sta-
noven již zmíněný nový termín dokončení díla.

       Daniel Fichna, starosta

POČASÍ ZBRZDILO CYKLOSTEZKU

Snímky Magda Smolková

Snímky Magda Smolková

OBEC PÍŠŤ ZÍSKALA OD MORAVSKOSLEZSKÉHO KRAJE NA ROK 2021 
ÚČELOVOU DOTACI NA REKONSTRUKCI POVRCHU CHODNÍKU V CENTRU 
OBCE.

Jedná se o dotační program „Podpora obnovy a rozvoje venkova Morav-
skoslezského kraje 2021“, ze kterého jsme na projekt: „Rekonstrukce chod-
níku v centru obce Píšť“ získali dotaci v maximální výši 36,71 % celkových 

skutečně vynaložených uznatelných 
nákladů, maximálně však ve výši 
400.000 Kč.
V  rámci rekonstrukce stávajícího 
povrchu chodníku v úseku od křižo-

vatky ulic Opavská x Hlučínská, vedoucího dále kolem pošty až za lékárnu, 
bude provedena výměna staré dlažby 30 x 30 cm za novou zámkovou dlaž-
bu v celé ploše chodníku a ve vjezdech k přilehlým nemovitostem včetně 
konstrukčních vrstev, zahradního obrubníku a litinových kanalizačních po-
klopů.
Hlavním cílem této investiční akce je zajistit bezpečný pohyb chodců po-
dél frekventované krajské komunikace II/466, která je dopravní tepnou 
obce. Rekonstrukci bude provádět stavební firma JKR PROFES s.r.o. Kozmi-
ce. Termín realizace díla je stanoven nejpozději do 31. července 2021.

       Daniel Fichna, starosta

Dotace na chodník 
v Opavské ulici

M a n u á l  j e d n o t n é h o  v i z u á l n í h o  s t y l u
C o r p o r a t e  d e s i g n  m a n u a l

OD DUBNA LETOŠNÍHO ROKU MÁ TECH-
NICKÝ CHOD OBCE NA STAROSTI SPOLU 
S PANEM VLADIMÍREM NOSIADKEM 
TAKÉ PERSPEKTIVNÍ JAKUB KLÖSEL.  
TEN NYNÍ PROCHÁZÍ ODBORNÝM  
ZAŠKOLENÍM POD JEHO VEDENÍM.

Jednou z mnoha funkcí technického pra-
covníka naší obce je například koordina-
ce pracovní čety, dále pak   správa budov  
a majetku obce nebo zajišťování a organi-
zace zimní údržby komunikací.
Ve všech těchto funkcích Jakub Klösel 
uplatní své zkušenosti, které načerpal  
z předchozích zaměstnání, zejména  
ze stavebnictví. Bude se podílet také  
na správě obecního vodovodu a kanalizace, 
včetně vedení technicko-provozní evidence.
Kdo jiný by se pro tuto funkci hodil lépe 
než rodák z Píště, který svoji obec dobře 
zná? „Děkuji všem kolegům za pomoc při 
adaptaci na novou funkci a celkově přá-
telské  prostředí, které na obecním úřadě 
panuje,“ řekl nový pracovník obce Jakub 
Klösel.          Obec Píšť

ORDINAČNÍ DOBA 
Pondělí:  7.30  - 10.00 
Úterý:  15.00  -  17.00 
Středa:  7.30  - 10.00 
Čtvrtek:  7.30  - 10.00 
Pátek: pro objednané a zvané 

Nový zaměstnanec 
obecního úřadu

ZASTUPITELSTVO OBCE PÍŠŤ SE NA SVÉM 
ZASEDÁNÍ 19. KVĚTNA 2021 USNESLO VY-
DAT OBECNĚ ZÁVAZNOU VYHLÁŠKU OBCE 
PÍŠŤ Č. 1/2021 O REGULACI HLUČNOSTI.

Předmětem obecně závazné vyhlášky je 
regulace činností, které by mohly svou hluč-
ností narušit veřejný pořádek nebo být v roz-
poru s dobrými mravy. Cílem této vyhlášky je 
vytvoření opatření směřujících k zabezpečení 
místních záležitostí veřejného pořádku, která 
umožňují vytváření příznivých podmínek pro 
život v naší obci.
Dle schválené obecně závazné vyhlášky je 
každý povinen zdržet se o nedělích v době  
od 6.00 hodin do 22.00 hodin veškerých čin-
ností spojených s užíváním zařízení a přístrojů 
způsobujících hluk (zejména sekaček na trá-
vu, křovinořezů, kotoučových a motorových 
pil, brusek, rozbrušovaček a bouracích kladiv).
Obecně závazná vyhláška byla v souladu  
s platnými právními předpisy zaslána k po-
souzení Odboru veřejné správy, dozoru a kon-
troly Ministerstva vnitra ČR a nebyla shledána 
v rozporu se zákonem. Účinnosti nabyla dne 
4. 6. 2021.
Plné znění této vyhlášky je ke stažení  
na webových stránkách obce: www.pist.cz  
v sekci Úřad-Vyhlášky obce.         Daniel Plaček

V NEDĚLI KLID

OBCE VŘESINA, DARKOVICE, HAŤ A PÍŠŤ ZÍSKALY OD POSKYTOVATELE - 
MINISTERSTVA PRÁCE A SOCIÁLNÍCH VĚCÍ DOTACI MIMO JINÉ TAKÉ  
NA POŘÍZENÍ ELEKTRONICKÝCH ÚŘEDNÍCH DESEK.

Podpora efektivní komunikace
Na projekt s názvem: „Podpora efektivní komunikace obcí Vřesina, 
Darkovice, Hať a Píšť s veřejností“ byly uvedeným obcím poskytnu-
ty finanční prostředky z Evropského sociálního fondu z Operačního  
programu Zaměstnanost. Konkrétně obce získaly 85 % dotace  
z evropského podílu a 10 % dotace z národního podílu, z toho  
celkový vfinanční podíl obce Píšť činí 1.035.046 Kč.
Cílem projektu, jehož realizace potrvá dva roky, je rozvíjet efektivní 
komunikaci obcí s veřejností tak, aby se staly přívětivými a snadno 
dostupnými institucemi pro občany. Za tímto účelem bude zpraco-
ván koncepční dokument pro správné uchopení otázky komunikace 
s veřejností.
V jednotlivých obcích také dojde k posílení kontaktních nástrojů pro 
styk s veřejností v podobě modernizace webových stránek s imple-
mentací mapového portálu, pořízení elektronických úředních desek  
či aplikací hlášení závad na majetku a sběr podnětů od občanů.

       Daniel Fichna, starosta

Ilustrační foto

Foto Magda Smolková
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SPOLEČNÝ PROJEKT „POŘÍZENÍ KOMPOSTÉRŮ, ŠTĚPKOVAČŮ A KONTEJNERŮ NA TEXTIL  
A KNIHY V OBCÍCH BĚLÁ, KOZMICE, PÍŠŤ, SUDICE, ZÁVADA, VŘESINA A HAŤ“ BYL VYBRÁN VÝBĚ-
ROVOU KOMISÍ A DOPORUČEN K FINANCOVÁNÍ.

Ministerstvo životního prostředí vyhlásilo prostřednictvím Státního fondu životního prostředí ČR 122. 
výzvu pro podávání žádostí o poskytnutí podpory v rámci Operačního programu Životní prostředí 
2014 - 2020. Jednou z podporovaných aktivit bylo mimo jiné předcházení vzniku biologicky rozloži-
telných komunálních odpadů prostřednictvím domácích kompostérů pro občany a pořízení doplň-
kového zařízení - štěpkovače pro přímý výkon.
Obec Píšť v rámci společného projektu obdrží 70 kompostérů o objemu minimálně 1.400 litrů, 130 
kompostérů o objemu minimálně 2.000 litrů a 1 motorový štěpkovač v celkové hodnotě 1.760.550 Kč 
s dotací 85 % ze všech způsobilých výdajů a 15 % podílem žadatele. V současné době probíhá společné 
výběrové řízení na dodavatele kompostérů, štěpkovačů  
a kontejnerů pro všechny zmíněné obce. Poté budou, 
zřejmě koncem léta, jednotlivé kompostéry předány na-
šim občanům k  bezplatnému užívání. Prioritně budou 
uspokojeni ti zájemci, kterým nebyl kompostér předán 
v roce 2018.       Daniel Fichna, starosta

infoservis infoservis

VÁŽENÍ ZÁKAZNÍCI,
OD VÝLEPU PLAKÁTŮ V MÍSTĚ ODSTÁVKY ELEKTŘINY 
PŘECHÁZÍME K MODERNÍMU ELEKTRONICKÉMU ZPŮ-
SOBU INFORMOVÁNÍ. CHCETE DOSTÁVAT INFORMACE 
O PLÁNOVANÝCH ODSTÁVKÁCH ELEKTŘINY POHO-
DLNĚ E-MAILEM NEBO SMS? MÁTE JIŽ TUTO SLUŽBU 
AKTIVNÍ A CHCETE ZKONTROLOVAT NASTAVENÉ 
KONTAKTNÍ ÚDAJE NEBO JE DOPLNIT A UPRAVIT?

Své aktuální kontaktní údaje pro zasílání upozor-
nění si jednoduše nastavíte přímo v  Distribučním 
portálu  nebo na  www.cezdistribuce.cz/sluzba, kde 
budete potřebovat pouze dva údaje, a to IČO nebo 
datum narození a EAN kód odběrného místa. Tento 
18místný číselný identifikátor najdete na vyúčtování  
za elektřinu.
U více odběrných míst stačí zadat při registraci služ-
by jeden libovolný EAN a  automaticky se Vám na-
bídnou všechna Vaše další odběrná místa. Ke každé 
adrese odběrného místa si můžete jednotlivě, ale 
i hromadně nastavit zasílání upozornění na  1 te-
lefonní číslo  a až  3 e-mailové adresy. Upozornění  
na odstávky elektřiny budete dostávat vždy minimálně 
15 dní předem a v případě zjištěné poruchy obdržíte 
navíc i SMS s předpokládanou dobou obnovení dodá-
vek elektřiny.
Zákazníci připojení z napěťové hladiny vysokého  
a velmi vysokého napětí a výrobci mohou registrací 
této služby přejít z oznamování odstávek doporuče-
ným dopisem na e-maily. Služba je poskytována zdar-
ma a informace obdržíte včas a bez papírů.
Přerušení dodávek elektřiny se vždy snažíme plá-
novat pouze v nezbytně nutném rozsahu, zpravidla  
v pracovní dny a po co nejkratší dobu. Odstávky nám 
umožňují provádět pravidelnou údržbu a rozvoj elek-
trické sítě, abychom pro Vás zajistili bezpečnou a spo-
lehlivou dodávku elektřiny.                        ČEZ Distribuce

DALŠÍ DOTACE NA KOMPOSTÉRY

ČEZ končí s vylepováním letáků

KREVNÍ CENTRUM FN OSTRAVA VYZÝVÁ 
VŠECHNY ZDRAVÉ DÁRCE KRVE - PŘIJĎ-
TE CO NEJDŘÍVE K ODBĚRU!

Operace se po covidu opět rozjely naplno, 
spotřeba krve je opravdu velká a zásoby 
rychle ubývají.  Navíc nastalo léto a s ním 
každoročně i mnoho úrazů. Akutně pro 
naše pacienty proto potřebujeme všechny 
krevní skupiny.
Darováním krve zachráníte život.  Děkuje-
me!
Objednejte se prosím předem telefo-
nicky na čísle  800  260  004 nebo e-mai-
lem  krevni.centrum@fno.cz,  nebo online 
přes webový formulář na konkrétní datum 
a čas. Dárci, kteří se rozhodnou darovat po-
prvé, mohou přijít bez objednání. 
Více informací na  https://www.fno.cz/
krevni-centrum.        

  Krevní centrum FN Ostrava

CHYBÍ KREV
POMOZTE!

Obvyklé fakturační období za první polo-
letí roku 2021 se prodlouží až do 31. 8. 2021 
z  důvodu změny výše stočného od 1. 9. 
2021.
Stočné bude navýšeno z důvodu napojení 
jednotlivých nemovitostí na novou kanali-
zační síť a ČOV. Nemovitosti, které nejsou 
v I. etapě odkanalizování obce, budou mít 
nadále původní stočné.        Linda Kotulová

Mimořádný termín
fakturace vody

V RÁMCI PARTICIPATIVNÍHO ROZPOČTU,  
O JEHOŽ VYUŽITÍ ROZHODUJÍ HLASOVÁNÍM 
OBČANÉ PÍŠTĚ, BYL V ROCE 2020 PODPOŘEN 
PROJEKT ZALOŽENÍ KVĚTNATÉ LOUKY  
NA OBECNÍCH POZEMCÍCH.

Pro založení květnaté louky byl po dohodě s ve-
dením základní školy vybrán pozemek ve Škol-
ní ulici. Kvůli nevhodnému podzimnímu počasí  
v minulém roce bylo založení přesunuto na jar-
ní měsíce roku letošního.
Na konci dubna a v květnu se postupně rea- 
lizovaly všechny práce na květnaté louce.  
Po konzultaci s odborníky jsme z prostředků par-
ticipativního rozpočtu vybrali a zakoupili osivo 
okrasných travních luk - směs letniček a trvalek.

Založení květnaté louky
S přípravou místa pro luční květiny pomohli 
zaměstnanci a žáci základní školy. Nejprve bylo 
potřeba vyměřit osazovaný prostor, pak rýči  
a lopatami odstranit drny staré trávy a následně 
dosypat zeminu a uhrabat.
S dovozem zahradní zeminy a odvozem odry-
tých drnů staré trávy vypomohli obecní pracov-
níci. Do nové půdy bylo vyseto osivo letniček  
a trvalek různých druhů a barev lučních květin.
Jarní počasí vysetému osivu doslova přálo, ne-
boť nebylo potřeba provádět žádnou závlahu. 
Osivo zakryté ochrannou textilií krásně vzklíčilo. 
Nyní můžeme jen doufat, že nás nebudou sužo-
vat nezmary počasí a v letních měsících se do-
čkáme spousty květů naší první květnaté louky 
v obci.                         Daniel Plaček

V internetovém obchodě RUPO nabízíme široký sortiment 
dámských i pánských veselých ponožek za velmi příznivé ceny!

Najdete nás na WWW.RUPO.CZ nebo volejte +420 728 315 334
Po telefonické domluvě možnost výběru a nákupu 

také na adrese Opavská 209/69 Píšť - Marcela Úlehlová

Zájemcům z Píště ponožky dovezeme, 
po předchozí domluvě, zdarma až domů!

Na Vaše objednávky se těší Marcela Úlehlová (rozená Tylečková)

PRAKTICKÝ DÁREK?
STYLOVÉ PONOŽKY Z PÍŠTĚ!

Foto Magda Smolková
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JMENUJU SE JAKUB KONEČNÝ, JSEM ČERST- 
VÝ MATURANT, ŽIJU V PÍŠTI A ODMALA MĚ 
ZAJÍMÁ PŘÍRODA. JAKO AKTIVNÍ VČELAŘ  
SI VŠÍMÁM, CO SE V NÍ CELÝ ROK DĚJE  
A MĚNÍ. BOHUŽEL TO ČASTO NEJSOU ZMĚNY 
K LEPŠÍMU. VIDÍM TŘEBA, ŽE GLOBÁLNÍ OTEP-
LOVÁNÍ ASI NEBUDE ÚPLNĚ VYMYŠLENÉ, 
PROTOŽE JARA JSOU V POSLEDNÍCH LETECH 
MNOHEM RYCHLEJŠÍ A ZIMY TEPLEJŠÍ.

Na Facebooku jsem náhodou narazil na Prog- 
ram ŽIVÁ KOMUNITA Nadace Via. S  pomocí 
partnerů v čele s Českou spořitelnou „podpo-
ruje aktivní lidi, kteří chtějí změnit k lepšímu 
místo, kde žijí, vede k zájmu o veřejný prostor  
a k vytvoření hlubšího vztahu ke krajině.“
Rozhodl jsem se přihlásit s projektem výsadby 
aleje ovocných stromů a keřů v naší obci. Uspěl 
jsem a získal příspěvek 60.000 korun na jeho 
realizaci. Vybrána byla polní cesta na Zábrodí 
směr Bělá a Závada, mezi Pilou a Dolní ulicí.
Proč právě výsadba zelené aleje? A čemu, kro-
mě potěchy oka, má pomoci?

Výsadba aleje pro lidi i přírodu

Hlavní a dlouhodobý problém je sucho. I když 
loňský podzim propršel a také letošní jaro bylo 
srážkově nadprůměrné, neznamená to, že je 
problém vyřešen. Sucho je tady pořád, a když 
už zaprší, jsou to často přívalové deště. Ty naše 
krajina neumí efektivně zadržet.
Důvod? Je to hlavně kvůli monokulturnímu 
zemědělství. Na jednom obrovském poli  
se pěstuje jen jedna plodina. Pro hmyz je  
to úplně mrtvá zóna, která neumí zadržovat vodu.  
Ta z pole hned odteče pryč. Názorně jsme  
to viděli v Píšti nebo třeba v sousední Vřesině 
při nedávných přívalových deštích…
Nejlepší způsob, jak v přírodě zadržovat vodu, 
je vytvoření remízků v obrovských polích. Za-
chycují vláhu v  období sucha a zároveň tvoří 
přirozenou bariéru při záplavových deštích, 
kdy z velké části zadrží stékající vodu a zabrání 
tak škodám na majetku.
Ve stínu stromů a keřů vydrží životodárná voda 
mnohem déle než na pustém poli, na které 
celý den praží slunce. Nejhorší je to v horkém 
létě po sklizni - na rovné ploše se hlína se ohře-

Rekonstrukce 
polní cesty  
na Zábrodí

V RÁMCI VÝSADBY STROMŮ A KEŘŮ 
PODÉL POLNÍ CESTY NA ZÁBRODÍ PRO-
VÁDÍ OBEC REKONSTRUKCI A ZPEVNĚNÍ 
POVRCHU TÉTO SKORO ZANIKLÉ POLNÍ 
CESTY.

Jakub Konečný se při sestavování žádosti 
o dotaci k  České spořitelně na podporu 
výsadby stromů a keřů obrátil na Obec 
Píšť, jako na vlastníka polní cesty na Zá-
brodí směřující na Vlčák, zda by mohlo 
dojít k obnově této zarostlé polní cesty.
Polní cesty slouží především k zeměděl-
ské dopravě, ale také plní i jinou doprav-
ní funkci, jako cyklistická stezka nebo 
stezka pro pěší. Polní cesty slouží ke zpří-
stupnění staveb a pozemků vzdálených  
od silnic či místních komunikací vlast-
níkům pro účely dopravy a zemědělské 
výroby a jejich napojení na síť silnic, míst-
ních komunikací,  lesních cest  nebo ji-
ných účelových komunikací, a ke zpřístup-
nění krajiny a propojení důležitých bodů  
ve volné krajině s ohledem na vedení   
turistických tras (pěších, cyklistických, jez-
deckých, lyžařských). Polní cesty a vegeta-
ce kolem nich dotvářejí ráz krajiny a zvyšují 
její biodiverzitu, trvalým a výrazným způ-
sobem ohraničují pozemky a katastrální 
území. Polní cesty mohou mít význam  
v protierozní ochraně půdy a vodohospo-
dářství. (Wikipedie)
Všechny výše uvedené důvody nás ved-
ly k  provedení rekonstrukce a zpevnění 
povrchu této polní cesty, aby opět slou-
žila nejen pro dopravu techniky k údržbě  
a péči o nově vysazenou zeleň, ale také 
jako bezpečná spojnice komunikací mezi 
obcemi Píšť, Závada a Bělá.
Pevně věříme, že se tato obnovená pol-
ní cesta s  vysázenými stromy a keři opět 
stane významným krajinotvorným prv-
kem s  pozitivním dopadem na životní  
prostředí.                   Daniel Fichna, starosta

je na obrovskou teplotu. Zkuste si v  létě sáh-
nout na rozpálený asfalt… s  tvrdou hlínou je  
to podobné. Přehřátý povrch bez stínu vysou-
ší půdu do hloubky, takže se vypaří mnohem 
více vzácné podzemní vody.
Remízky jsou zároveň vyhledávaným útočiš-
těm pro ptáky, zvěř a hmyz. Na jaře, když kve-
tou, poskytují potravu hlavně hmyzu. Plody 
pak slouží jako zdroj potravy ptákům, kteří zde 
zakládají hnízda. A drobní predátoři mohou 
v  remízcích číhat na často přemnožené hra-
boše.
Jak tedy výsadba nové aleje probíhala a kolik 
podobně smýšlejících lidí dorazilo pomoci?
Termín 10. dubna jsme spojili s  akcí Ukliďme 
Česko. Dorazil jsem na místo výsadby a chvíli 
poté přijelo první auto. Bylo nás asi deset, více 
lidí jsem nečekal. Začal jsem tedy roznášet 
stromky a keře na jejich místa. Cestou do kop-
ce se objevovalo stále více brigádníků a doža-
dovali se stromků k  sázení. Nestíhal jsem vy-
dávat, a když jsem se podíval dolů, uviděl jsem 
další zástup lidí! 
Vypadalo to jako valící se horda zombies  
z The Walking Dead, jestli znáte… No pak už 
jsem nestíhal vůbec. V tu chvíli se navíc objevil 
televizní reportér a požádal o rozhovor. Myš-
lenkami jsem byl úplně jinde, plánoval jsem, 
co budu dělat s tolika lidmi ...
Nakonec se nás sešlo přes sto, což mě hodně 
překvapilo. Počítal jsem sotva s polovinou. Je 
super, že se tolik lidí zajímá o přírodu kolem 
sebe a přiloží ruku k dílu!
Povedlo se nám vysadit 120 stromů a 130 keřů. 
Ze stromů to byly staré ovocné odrůdy, které 
patří do přírody více než ty vyšlechtěné - jablo-
ně, hrušně, slivky, třešně, višně, kaštany a me-
ruňky. Poté se, hlavně pro ptáky, sadily ještě 
třešně ptačí a jeřabiny. Z keřů trnky, bez černý, 
rakytník, střemcha, růže, kalina a další. Všech-
no je vymyšleno tak, aby celý remízek kvetl  
a plodil po co nejdelší dobu. Zvířatům a hmy-
zu tak nedojde potrava od jara až do zimy.
Akce dopadla mnohem lépe, než jsem če-
kal. Vidět tolik lidí, jak sázejí stromky a keře 
pro přírodu, bylo úplně úžasné. Doufám, že  
si to všichni užili stejně jako já. Nezbývá než vě-
řit, že se všechny stromky dobře uchytí. A že je 
zemědělci nezaorají, protože i to se stává.
Určitě plánuji další takové akce. Je to něco,  
co mě hodně baví, a vím, že to má velký smysl. 
Příroda potřebuje naši pomoc. 
Už jsem se dohodl s  Českou spořitelnou  
na dalším projektu. Také se bude týkat sáze-
ní stromků. Lidé budou moci přispívat peníze  
a Česká spořitelna vybranou částku zdvojnáso-
bí. Tento projekt plánuju zrealizovat v příštím 
roce. Poohlížím se i po dalších akcích souvise-
jících s pomocí přírodě, ale takových projektů 
bohužel není moc.                       Jakub Konečný

Snímky Magda Smolková
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V LETOŠNÍM ROCE BYL SVOZ VELKOOBJE-
MOVÝCH A NEBEZPEČNÝCH ODPADŮ OPĚT 
OVLIVNĚN PANDEMIÍ KORONAVIRU. JEŠTĚ  
V DOBĚ VYDÁNÍ JARNÍHO ČÍSLA ZPRAVODA-
JE NEBYL ZNÁM NEJBLIŽŠÍ TERMÍN.

Nakonec, po částečném rozvolnění protiepi-
demických opatření a po dohodě se svozovou 
společností Marius Pedersen a.s., byl svoz na-
plánován na sobotu 22. května.
Sběr odpadu probíhal na prostranství před ha-
sičskou zbrojnicí, kam se automobily s přívěsný-
mi vozíky plnými různého domovního odpadu 
sjížděly už před začátkem sběrné doby. Brzy  
se vytvořila dlouhá fronta čekajících aut, kte-
rá se postupně natáhla od hasičské zbrojnice  
až za křižovatku u obecního úřadu.
Občané byli převážně trpěliví a ohledupl-
ní jeden ke druhému. Nikoho neodradily ani 
dopolední dešťové přeháňky. Probíhající ko-
ronavirová pandemie byla znát i na objemu 
odevzdaného odpadu, protože se nemohl 
uskutečnit plánovaný podzimní svoz v loňském 
roce.
Bylo sesbíráno cca 160 m3 odpadu ve velkoob-
jemových kontejnerech, okolo 70 m3 odpadu 
ve speciálních autech s lisem na odpad, téměř 
300 pneumatik a další nemalé množství ne-
bezpečných odpadů, jako jsou barviva, oleje, 
nátěrové hmoty a jiné chemikálie.
Vyřazené elektrospotřebiče občané předávali 

OD ODPADKŮ A DALŠÍHO NEPOŘÁDKU JSME NAŠI OBEC SPOLEČNĚ 
UKLIDILI V SOBOTU 10. DUBNA.

Počasí nám přálo. Na ranní sraz před obecním úřadem dorazil rekordní 
počet účastníků, kterých letos bylo více než sto padesát.
Jednalo se především o členy místních spolků a dobrovolných sdruže-
ní. Pomoci nám přišli zástupci Klubu maminek s dětmi, SRPŠ, Klubu  
seniorů, zahrádkáři, členové Klubu 55+, myslivci z MS Píšť - Hůrky, hoke-
jisté z HC Sršni, chovatelé, šachisté, členové nového spolku Šipka, hasiči, 
cyklisté z NAPOHODU! bike teamu Píšť, fotbalisté z TJ Slavia a rekreač-
ního klubu Louky a Stráně, tenisté, nohejbalisté, střelci z AVZO, rybáři  
z Rybaspolu a v neposlední řadě také farní mládež a žáci základní školy  
s paní učitelkou Renatou Hasalovou.
K tomu je třeba dodat, že ve stejný čas probíhalo na polní cestě na Zá-
brodí (lokalita mezi místní částí obce Pila a ulicí Dolní) sázení stromů  
a keřů. I tato dobrovolnická akce, o které píšeme v  samostatných  

Velký zájem o svoz odpadů

UKLIĎME ČESKO - UKLIĎME OBEC
přímo pracovníkům Provozně-technických čin-
ností obce Píšť, poté byly shromážděny ve sběr-
ném místě na adrese Pekařská 190/1.
Nepotřebné kovové věci z domácností přebírali 

článcích na předchozí dvoustraně, registrovala mnoho dalších účastníků.
Po úvodním předání organizačních pokynů, ochranných prostředků  
a pytlů na odpad se dobrovolníci rozešli po naší vesnici a okolí. Uklízelo 
se především podél příjezdových cest do obce od Vřesiny, Chuchelné, 
Závady a polských obcí Boleslaw a Owsiszcze. Dále cestou do Obecníků 
přes starý kravín, kolem školy a hřiště, nad hřbitovem a samozřejmě také 
centrum obce.
Nashromážděný odpad pak sváželi pracovníci čety do sběrného místa  
na Walnerovci k dalšímu zpracování. V týlu akce, tedy na obecním úřadu 
a v kulturním centru, se o materiální vybavení, svačiny a občerstvení - jak 
pro akci Ukliďme Česko - ukliďme obec, tak i pro sázení stromů a keřů - 
postarali pracovníci obecního úřadu.
Chtěl bych touto cestou poděkovat všem zúčastněným za jejich práci 
a čas. Velmi si vážíme toho, že jste nám pomohli uklidit naši obec a její 
okolí. Myslím, že to nebyl marný čas, který jsme věnovali péči o životní 
prostředí kolem nás. Moc děkujeme!                        Daniel Fichna, starosta

Snímky Magda Smolková

OBEC PÍŠŤ A JEJÍ OBČANÉ V LOŇSKÉM ROCE 
VYTŘÍDILI A PŘEDALI K DALŠÍMU VYUŽITÍ 
CELKEM 112,529 TUN ODPADU. SPOLEČNOST 
EKO-KOM, A.S. NÁM ZA UVEDENÉ MNOŽSTVÍ 
ODEVZDANÉHO ODPADU VYFAKTUROVALA 
CELKEM 286.315 KČ, KTERÉ SE STALY PŘÍJMEM 
DO OBECNÍHO ROZPOČTU.

Díky rozvoji a provozu systému tříděného sběru 
a recyklace využitelných složek komunálního 
odpadu, včetně obalových, jsme ve spolupráci 
se společností EKO-KOM, a.s. uspořili více než 
105 tun emisí CO2 a skoro 2,5 milionů MJ ener-
gie. Tím jsme přispěli ke zlepšení životního pro-
středí a snížení tzv. uhlíkové stopy, což je množ-
ství uvolněného oxidu uhličitého a ostatních 
skleníkových plynů uvolněných během život-
ního cyklu našeho života, vyráběných produktů  
či poskytovaných služeb.
Tyto plyny jsou považovány za hlavní příčinu 
globální klimatické změny.

       Daniel Fichna, starosta

Výsledky tříděného sběru 2020

od občanů, jako každý rok, členové Sboru dob-
rovolných hasičů Píšť. Obec tímto děkuje všem 
svým pracovníkům za pomoc na stanovišti sbě-
ru odpadů.                                        Daniel Plaček

Snímky Magda Smolková



ZPRAVODAJ OBEC PÍŠŤ

12 13

infoservis, kultura infoservis, zdraví

ODPUST FEST
6. – 9. 8. 2021 

PáTEk 6. 8.
17:30 – 20:00 Diskotéka, karaoke
20:00 – 02:00 Odpustová zábava s Proč Ne?!       

SObOTa 7. 8.
15:00 – 16:00 Diskotéka, karaoke
16:00 – 17:30 Soutěže pro děti
17:30 – 18:00 Tradiční pojídání koláčů, soutěž v pití piva 
18:00 – 19:30 VLADIMÍr HroN – Abeceda hvězd
19:30 – 20:30 Taneční show se skupinou BANIMo a výukou Jerusalema dance 
20:30 – 02:00 Odpustová zábava se skupinou MAJZLÍK
22:00 Čárův tradiční odpustový ohňostroj

NEDělE 8. 8.
15:00 – 15:30 Country diskotéka
15:30 – 16:30 KouZeLNIce rADANA  
 – nedělní show s překvapením
17:30 – 19:00 Country skupina KArAVANA
 Country tance
 Soutěž v pojídání klobás
19:00 – 20:15 MIcHAL DAVID reVIVAL – Jakub Štybar
20:15 – 20:30 Soutěž o pivního skauta
20:30 – 02:00 Odpustová zábava s GoLDeN HIts

PONDělí 9. 8.
16:30 – 17:30  Harmonikář
17:30 – 20:30  Prajzovanka
20:30 – 02:00  Duo MIstráL Franty Magery

o B e c  P Í š ť  P o ř á D á
okénko pro zdraví

mít hlízu o hmotnosti až 4 kg. Průměrná roční 
spotřeba v České republice je asi 2,5 kg na oso-
bu. Konzumují se hlavně hlízy. Mladé listy je 
možné využít také, mají násobně více vitaminu C 
a vápníku. Co dostaneme do těla při konzumaci 
kedlubny? Je to zdroj vitaminu C, K, E, B, provita-
minu A (karotenu), kyseliny listové, pantotenové 
a nikotinové. Z minerálů obsahuje sodík, draslík, 
vápník, fosfor, železo a mangan. Významná je  
i rozpustná a nerozpustná vláknina.
Jak může konzumace kedluben ovlivnit naše 
zdraví? Cholagolum, které obsahuje, podporuje 
vylučování žluči a vyprazdňování žlučníku. Vyso-
ký obsah vitaminů a minerálů pozitivně ovlivňu-
je naši imunitu, dodává nám energii a zlepšuje 
kvalitu pokožky, vlasů a nehtů. Zlepšuje buněčný 
metabolismus a posiluje náš oběhový systém.

JARO NÁM MNOHO TEPLÝCH, SLUNEČNÝCH 
DNŮ NEPŘINESLO. CHLADNO, VLHKO  
A DÉŠŤ, DOZNÍVAJÍCÍ PANDEMIE KORONAVI-
RU. ŽÁDNÁ VELKÁ RADOST PRO VČELKY  
ANI ZAHRÁDKÁŘE. PŘESTO SE MY PĚSTITELÉ 
UŽ TĚŠÍME Z  PLODŮ NAŠÍ PRÁCE VE SKLENÍ-
CÍCH, FÓLIOVNÍCÍCH A ZÁHONECH.

KEDLUBNA
Dnes bych Vám chtěla blíže představit svou ob-
líbenou zeleninu - kedlubnu. Nejdříve k názvu: 
kedlubna nebo kedluben? Obojí je správně,  
varianta ženského rodu má jazykově blíže  
k  Moravě a Slezsku.
Je to vyšlechtěná odrůda brukve zelné, kte-
rá pochází od Středozemního moře. Odtud ji  
do střední Evropy přivezli už staří Římané. 
Kedlubna je dvouletá, asi 20 centimetrů vysoká 
zelenina. V prvním roce vytváří stonkovou hlízu, 
ve druhém roce vyrůstá stonek s mnohokvětým 
květenstvím žluté barvy.
Plody jsou šešule obsahující drobná semínka. 
Kedlubna je jednou z  nejrozšířenějších druhů 
košťálovin u nás. Kedlubny pěstujeme ze seme-
ne nebo z  předpěstované sadby. Podle odrůd 
je dělíme na bílé, zelené a modré. Odrůdy jsou 
rané, polorané a pozdní. V Československu byla 
vyšlechtěna pozdní odrůda Gigant, která může 

Draslík pomáhá odvodňovat organismus. Roz-
pustná vláknina snižuje hladinu cholesterolu 
v  krvi, nerozpustná zase zlepšuje průchodnost 
střev a působí preventivně proti rakovině zejmé-
na tlustého střeva.
Kedlubna je velmi vhodná pro ty, kteří se roz-
hodli pro redukční dietu. Ve 100 gramech syro-
vé zeleniny je asi 30 kcal a má nízký glykemický 
index. To znamená, že se po jejím požití zvyšuje 
hladina cukru v krvi jen minimálně.
Důležité je i to, že jde o alergicky bezpečnou ze-
leninu. Je tak vhodná i pro děti už od šesti mě-
síců věku.
Kedlubna je pro náš organismus nejlepší v  sy-
rovém stavu. Ale existuje mnoho receptů  
i pro teplou kuchyni. Dá se použít všude tam,  
kde běžně saháme po zelí. Je skvělá do zele-
ninových polévek, smažená v  trojobalu místo 
celeru, plněná mletým masem, dušená na bí-
lém víně. Mladé kedlubnové listy se dají použít  
do salátů nebo polévek.
O kedlubnách se toho dá napsat ještě mnoho, 
ale cílem mého příspěvku je, abyste se na tuto 
zeleninu podívali jinýma očima. Není to obyčej-
ná zelenina. Je to zdroj chuti a zdraví dostupný 
pro každého z nás. 
Dobrou chuť a krásné léto přeje

 Jiřina Kyčerková

VE DVUCH MERCOVYCH DŇOCH  
PRO NAS PRAJZAKY ZROBILI Z PROJEKTU 
MAP „KURZY PRAJZŠTINY“. SKRZ KORONA-
VIRUS SME SE VIDŽELI ENEM PŘES  
POČITAČ. CEŁE TO ŘIDŽIŁA PANI EVA  
TVRDÁ, ZNAMA ŠRIFTŠTELERKA  
A DĚVUCHA Z PRAJZSKE.

A mušim vam řeknuč - ganz fajně było. Po-
smili sme se, popovědali se po našemu, co-
šik noveho se dovědželi. Pozur! Bo sem je  
z Bolačič, a ty i paru dalšich dědin su pry take 
jadro po našemu, jak nam prajeła pani Tvrda, 
tuž něvim, esli temu budžeče všeci rozuměč 
- bo tu každa ves, inakši pes. V Kobeřicoch  
se ide do tětky a tam se ju kolatě, v Bolačicoch 
se zas u naši četky davaju ku kafeju kołače.
Pani Tvrda nam teho telaj popovědała. Cošik 
o našich starych časoch (cełu tu našu lapali-
ju kratko zhrnuła), potym čim je po našemu 
inakši (čemu nam za řekum něrozumju), jaku 
mame gramatyku, jake vyrazy sme přejali  

Webinaře o prajzštině: po našemu je 
fajna řeč, včil to už tym tuplem vime

od Němcuv, od kerych teho mame došč  
(ku přikladu bezuch, geburtstag, onkel, apfel- 
zina, genau, šnuptychel, šlauch… vzpomniče  
se ešče na inše), jake od polskych sušeduv 
(štychufka, bantovač). Ku kratkemu zobaku  
a ganz našemu opravdovemu „ł“ (šałky, łež-
ky, łopata, łep, hałečka) pry ešče mame tvrde 
„ř“ - přykryvka, přysmyčič, přysada … nebo tež  
do řyma. 
Pani Tvrde a všeckym učastnikum (było nas 
tam kolem devadesatky v obuch dňoch) vel-
ky Pan Buh zapłač. Bo su fajne odezvy, isto 

se ešče uvidžimy - tym razem dufamy, že  
to budže už naživo a ne přes ty hrotske kas-
ličky. Kdo by se chčeł přidač do grupy tup-
lovanych Prajzaku (tež sem tam je), može -  
na fejsbuku je to pod menem Prajzština - 
mluvit po našemu. Po skončeni druheho 
webinařa s takym fajnym napadem přišeł 
pan Tomáš Matýsek. Všeci sme se na obuch 
webinařoch ujiščili v tym, jaka je ta naša řeč 
fajna a velaj sme o ni ešče něvědželi.
Esli vas zajima cošik o tym MAPu, uvařče  
se dobre kafe (ku temu kušček zysty) a klik-
niče na http://www.mashlucinsko.cz/projek-
ty-a-vyzvy/map-mistni-akcni-plan-ii/ - tam 
je teho došč. A esli chceče byč furt v obraze, 
tuž najlepši, jak nas budžeče sledovač (može-
če dač aji palec navrch, že se vam to podoba)  
na fejsbuku https://www.facebook.com/mapyII.
Jak kaj pojedžeče autem nebo polečiče fli-
grem (ku přikladu do teho Řyma), tuž něza-
pumče: Všudy dobře, ale doma na Prajzske 
najlepši!                      Hana Paverová, MAP II
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farnost farnost

V životě má člověk mnoho důvodů k radosti.
Raduje se z dobrých přátel, z dobře vykonané práce, z tepla domova, 
z uměleckého zážitku, ale také z krásné přírody.
Ta dává možnost odpočinku, načerpání energie a síly. Ale také velmi 
příznivě působí na psychiku člověka.
Pobyt v  přírodě nám dává nahlédnout na velikost Stvořitele, který je 
nevysychajícím pramenem trvalé radosti.
Pohodové prázdninové dny Vám všem přeje a žehná         P. Petr Černota

Radujme se z díla Stvořitele

PRO KAŽDÉHO Z NÁS MÁ SLOVO POKLAD 
JINÝ VÝZNAM. NĚKDO SI PŘEDSTAVÍ ZLATO 
A DRAHÉ KAMENÍ, NEUBÝVAJÍCÍ FINANČNÍ  
ZAJIŠTĚNÍ, PLNOU LEDNICI, PEVNÉ  
MEZILIDSKÉ VZTAHY, ŠŤASTNOU LIDSKOU  
POVAHU A TAK DÁLE.

S přibývajícím věkem se význam slova poklad 
také mění. Na řadu přichází pevné zdraví, 
šťastná rodina a přátelé. Pak ještě existují po-
klady, které mají hodnotu historickou.
Jeden takový poklad byl nedávno objeven 
Pepíkem Jurečkou na farské půdě. Byly  
to plány přestavby našeho kostela ze začátku 
dvacátého století. Stavební odborníci se po-
divovali, s  jakou precizností a přesností byly 
plány vytvořeny na kvalitním papíře.
Nad plány se sešla skupinka našich občanů, 
která rozhodla o jejich kompletní digitalizaci 
a pečlivé úschově originálů pro příští gene- 
race.                                         Magda Smolková

POKLAD

Snímky Magda Smolková

MEZI LÍPAMI PODÉL CYKLOSTEZKY Z PÍŠTĚ 
NA POLSKOU OBEC BOLESLAW BYL  
V SOBOTU 1. KVĚTNA PO ROCE OPĚT  
POSTAVEN OBNOVENÝ DŘEVĚNÝ POLNÍ KŘÍŽ.

Těsně před státní hranicí, ještě na českém úze-
mí, nechali v minulém století postavit vedle 
svého pole manželé Anastaz a Gertruda Ful- 
neczek ze sousední Boleslawi dřevěný kříž, 
který byl za dobu své existence již třikrát ob-
novován. V loňském roce dcera manželů Ful- 
neczkových Helena požádala Janusze Himla, 
který zemědělsky obhospodařuje jejich pole, 
aby zajistil opravu kříže.
Obnovu dřevěných prvků polního kříže provedl 
Jan Frenzel z Boleslawi. K renovaci svislého ra-
mene kříže je použit více než sto let starý ručně 
otesaný trám z bývalé stodoly. Tělo Ježíše Krista 
obnovil malíř Norbert Buba z Tworkowa.
Na příčném rameni kříže renovátor uvedl pod-
le orientace v krajině směry s podtextem: vlevo 
- Boleslaw (rodná ves rodiny Fulneczek, fundá-
torů kříže), uprostřed - Morava, vpravo - mís-
ta, kam byla ves Boleslaw v dřívějších dobách 
správně začleněna - Píšť (farnost) a Olomouc 
(arcibiskupství).
Dále Jan Frenzel u paty kříže vyryl monogramy 
členů rodiny Fulneczek, tedy manželů Anastaze 
a Gertrudy a jejich pěti dětí: Frantiszka, Heleny, 
dvojčat Bernarda s Wilibaldem a Erwina, který 
dnes žije v Bohumíně.     Daniel Fichna, starosta

OBNOVA STARÉHO POLNÍHO KŘÍŽE

Snímky Magda Smolková
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charita, kultura charita, kultura

VENKOVNÍ KOUPALIŠTĚ LÁKAJÍ  
NA POHODU U VODY, ATRAKCE PRO DĚTI  
I OBČERSTVENÍ. V SOBOTU 26. ČERVNA 
LETOS POPRVÉ OTEVŘEL PRO PŘÍZNIVCE 
PLAVÁNÍ A MOKRÝCH RADOVÁNEK AREÁL 
V PÍŠTI.

Kromě příjemného ochlazení ve vodě jsou  
k dispozici i dětský koutek, skákací hrad, 
točená zmrzlina či ledová tříšť. Bufet nabízí 
pivo jako křen, čepovanou Kofolu, kuchy-
ně zase poctivý burger, pizzu přímo z pece  
či lehký míchaný salátek s kuřecím masem 
nebo hermelínem.
Koupaliště v Píšti je otevřeno každý den od 9 
do 19 hodin. Přijďte si odpočinout a vychut-
nat pohodový relax u vody!    Kateřina Doleží

KOUPALIŠTĚ ODSTARTOVALO LETNÍ SEZONUTRADIČNÍ SOUČÁSTÍ LETNÍ 
SEZONY V PÍŠTI SE STALO PRO-
MÍTÁNÍ FILMŮ V LETNÍM KINĚ 
V AREÁLU KOUPALIŠTĚ POD 
TAKTOVKOU KULTURNÍ KOMISE 
OBCE PÍŠŤ.

Jelikož první polovina roku nepřá-
la kulturním akcím, jsme moc rádi, 
že jsme Vás mohli i v letošním roce 
konečně pozvat na promítání pod 
širým nebem. Prvním filmem, kte-
rý jsme mohli zhlédnout v  pátek 
25. června, byly 3Bobule.
Další termín promítání je v  pátek 
23. července, kdy pro Vás máme 
připraven film Bábovky. A na konci 
prázdnin 27. srpna se můžete těšit 
na dosud nevybraný třetí film.

       Linda Kotulová

První promítání letního kina 2021

POSLEDNÍM DUBNOVÝM DNEM SKONČILA 
LETOŠNÍ TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA. Z DŮVODU 
EPIDEMIE KORONAVIRU PROBĚHLA BEZ 
KOLEDNÍKŮ. PROTIEPIDEMICKÁ OPATŘENÍ 
ZÁROVEŇ OVLIVNILA SAMOTNOU PODSTATU 
SBÍRKY.

Přesto obyvatelé Hlučínska přispěli do Tříkrálo-
vé sbírky 2021 částkou 1.741.259 Kč, což je přibliž-
né o 890.000 Kč méně než loni. Za touto část-
kou je skryto nasazení dobrovolníků, zástupců 
farností a obcí, ale i podnikatelů, kteří umožnili 
umístit statické pokladničky do svých prodejen.

V naší obci bylo rozmístěno 9 kasiček:
• 2 kasičky v prodejně GOBE: 18.812 Kč
• 2 kasičky v kostele sv. Vavřince: 16.597 Kč
• 1 kasička v prodejně TEMPO: 10.914 Kč
• 1 kasička v potravinách U Kozáků: 15.953 Kč
• 1 kasička v lékárně: 3.184 Kč
• 2 kasičky na obecním úřadě: 12.643, Kč -  

do jedné z  kasiček byl vložen finanční  
příspěvek 5.800 Kč vybraný při rozsvícení 
vánočního stromu v prosinci 2020

Občané Píště do těchto statických kasiček 
přispěli celkovou částkou 78.103 Kč.
Prožíváme výjimečné a náročné období. Ale 
všichni věříme, že v  příštím roce bude před 
našimi domy opět znít koleda tří králů naživo  
a koledníci nám na naše příbytky přijdou na-
psat požehnání K+M+B 2022.
Pracovníci Charity Hlučín děkují všem, kteří 
přispěli do online koledy. Dále všem těm, kte-
ří mysleli na to, že letos nepřijdou koledníci  
za nimi, vydali se hledat pokladničku a přispěli 
na pomoc potřebným.             Kristina Bialasová

Bilance netradiční Tříkrálové sbírkyPROSTŘEDNICTVÍM ZÁCHRANÁŘŮ  
Z ORGANIZACE CZECH SAR TEAM JSME  
DO TORNÁDEM POSTIŽENÉ JIHOMORAVSKÉ 
OBCE HRUŠKY PŘEDALI PLACHTY  
A SPOJOVACÍ MATERIÁL NA ZAKRYTÍ  
POŠKOZENÝCH STŘECH.

Tamní obce zasáhlo v našich zemích nevída-
né tornádo, které doslova zdemolovalo něko-
lik vesnic. V rámci solidarity bylo dobrovolné 
vstupné ve výši 3.510 Kč, vybrané během pro-
mítání prvního letošního letního kina na kou-
pališti, věnováno právě na pomoc těmto posti-
ženým obcím. 
Následně jsme byli osloveni Tomášem Obroční-
kem, který je dobrovolným záchranářem Czech 
SAR Teamu, zda bychom pro postiženou obec 
Hrušky nepořídili velké krycí plachty včetně 
spojovacího materiálu, že tam 28. června poje-
de vykonávat službu.
V takové situaci je přímá pomoc zřejmě nej-
účinnější. Proto jsme v radě obce schválili po-
skytnutí hmotného daru pro postiženou obec 
Hrušky a zakoupili jsme pro ni deset velkých 
krycích plachet a několik balení větších staveb-
ních hřebíků a stahovacích pásků.
Velké díky patří všem našim spoluobčanům, 
kteří se rozhodli vyjádřit svou solidaritu a poskyt-
li ať už finanční nebo jakýkoliv jiný dar pro po-
moc postiženým jihomoravským obcím. Stejně 
tak děkujeme Tomáši Obročníkovi za předání 
hmotného daru a rovněž za jeho dobrovolnic-
kou službu v Czech SAR Teamu. Ten jako spolek 
podporuje hlavní složky integrovaného záchran-
ného systému a pomáhá jim jak při pátrání  
po pohřešovaných a hledaných osobách, tak  
i při mimořádných událostech na území celé 
České republiky.           Daniel Fichna, starosta

 HMOTNÁ POMOCI 
 JIŽNÍ MORAVĚI 

Foto Jakub Klösel

Foto Magda Smolková
Foto Magda Smolková
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jubileum jubileum

POŽÁRY SUŽOVALY LIDSKÁ OBYDLÍ OD NEPA-
MĚTI. TEPRVE V PRŮBĚHU 19. STOLETÍ ZAČA-
LA BÝT ŘEŠENA PROTIPOŽÁRNÍ OCHRANA 
SYSTÉMOVĚ. POPULACE SE TEHDY VLIVEM 
PRŮMYSLOVÉ REVOLUCE RYCHLE ROZRŮS-
TALA A RUKU V RUCE S TÍMTO TRENDEM 
VZNIKALY I NOVÉ PŘÍBYTKY. JAKO STAVEBNÍ 
MATERIÁL SE OVŠEM JEŠTĚ STÁLE HOJNĚ 
UPLATŇOVALO DŘEVO A NA STŘECHÁCH 
VESNICKÝCH DOMŮ NEBYLA NOUZE O ŠIN-
DELOVÉ ČI DOŠKOVÉ KRYTINY. ZA TAKOVÝCH 
OKOLNOSTÍ ZAČALY EVROPSKÉ STÁTY VYDÁ-
VAT PRVNÍ PROTIPOŽÁRNÍ ZÁKONY  
A OPATŘENÍ.

V německé provincii Pruské Slezsko se takové-
ho nařízení dočkali v  roce 1873. Zemský sněm 
tehdy uložil všem obcím, jež čítaly více než 50 
domů, povinnost zřídit dobrovolný hasičský 
sbor. Uvedení tohoto zákona do praxe ovšem 
nenastalo okamžitě.
Zakládání hasičských sborů v ratibořském okre-
se je toho ostatně zářným příkladem. První 
dobrovolný hasičský sbor  založili v Hlučíně již 
roku 1881. Následoval Dolní Benešov a Sudice 
(oba 1886), Zábřeh (1889), Štěpánkovice (1893), 
Kobeřice (1898) a Oldřišov (1899). Většina ostat-
ních obcí zřídila svůj sbor na počátku 20. století 
(1900 Kravaře a Velké Hoštice; 1901 Hať, Hoš-
ťálkovice, Kouty, Petřkovice a Šilheřovice; 1904 
Ludgeřovice; 1905 Bolatice, Bohuslavice a Koz-

110 LET HASIČSKÉHO SBORU

mice; 1909 Třebom). Teprve v roce 1911 se vlast-
ního hasičského sboru dočkala i Píšť.
Obec přitom měla s  požáry své zkušenosti. 
Zpustla během třicetileté války (dá se před-
pokládat, že část shořela), přičemž další ničivý 
požár jí potkal po sto letech roku 1740 na Bí-
lou sobotu. Tehdy o desáté hodině dopolední 
vzplanul v  blízkosti kostela oheň, který velmi 
rychle zachvátil celou dolní část vesnice. Po-
pelem lehlo 14 statků a 3 zahradnická stavení 
včetně stodol.
V  roce 1791 došlo před svátkem sv. Martina 
k dalšímu požáru, který propukl v usedlosti sed-
láka Chlupka a totálně zničil šest domů.  
O tom, že naši předkové požární 
ochranu v Píšti nezanedbávali, svěd-
čí fakt, že již v roce 1870 pořídili ruč-
ní hasičskou stříkačku. Možná i to 
mohlo být jedním z  důvodů pozd-
ního založení oficiálního sboru. Obec 
disponovala prostředky k  hašení po-
žárů, ba v  roce 1899 dokonce pořídila 
výkonnější typ stříkačky. 
Kde byla první stříkačka uskladněna a kdo ji 
v případě nouze obsluhoval, nevíme. Je možné, 
že se vyskytli jednotlivci, kterým již tehdy po-
žární ochrana přirostla k  srdci. V  případě růz-
ných pohrom zřejmě neponechali nic náhodě 
a ochotně přispěchali k místu neštěstí.
Oficiální sbor dobrovolných hasičů v  Píšti ov-
šem vznikl až roku 1911. Možná i pod vlivem 

celospolečenského trendu a snahy nezahanbit 
Píšť před sousedními vesnicemi. Prvním sta-
rostou sboru se stal největší sedlák a zároveň 
mlynář Johann Urbisch, funkci velitele zastával 
jeho syn Heinrich.
Čerstvě založený sbor vyvíjel pestrou škálu akti-
vit. Okamžitě se přistoupilo k výstavbě požární 
zbrojnice, jež byla slavnostně otevřena již v roce 
1912. Zároveň se hasiči začali účastnit soutěží. 
Pro všechny muselo být velkým překvapením, 
když v  tom samém roce vyhrálo píšťské druž-
stvo první místo na třídenní hasičské soutěži 
v Křižanovicích.

Během první světové války většina 
příslušníků sboru narukovala na fron-
tu. Ještě se ani všichni nestihli vrátit  
ze zajetí a již v  roce 1919 zasahovala 
jednotka z  Píště při požáru kostela 
v  Boleslavi. Naši hasiči tehdy jako je-

diní dokázali dopravit vodu až na věž 
kostela. Další první místo se jim poda-

řilo získat na celookresním dvoudenním 
cvičení v Křanovicích v roce 1921. O dva roky 

později ovšem byla Píšť připojena k  Česko-
slovensku a od té doby už jednotka vyjížděla  
do Německa pouze kvůli požárům.
Po připojení k Československu zůstal hasičský 
sbor německý a jeho název i nadále zněl Frei- 
willige Feuerwehr. Během valné hromady však 
nastala vleklá debata o tom, jestli by hasiči měli 
působit v  rámci českého či německého sva-

zu. Dokonce se dostavil i sám starosta slezské 
zemské hasičské jednoty Rudolf Gudrich, aby 
osobně intervenoval ve prospěch založení čes-
kého sboru. Je zajímavé, že ačkoliv si účastníci 
valné hromady zvolili za starostu pročesky ori-
entovaného Josefa Horáka, který byl současně 
i starostou obce, zároveň vyjádřili přání zůstat 
německým hasičským sborem, a to v poměru 
18 proti 8 hlasům.
V následujících letech zasahovali hasiči z Píště 
u požárů jak na československé, tak i na němec-
ké straně hranice. Téměř každý rok se zúčast-
nili slavnostních přehlídek či cvičení. Například 
v roce 1926 byli přítomni u svěcení nové požár-
ní zbrojnice v  Hati. Protože předvedli nejlepší 
defilé, ocenil je bývalý majitel panství a patron 
farnosti, baron Rothschild, částkou 300 korun.
V meziválečných letech zažívala požární ochra-
na prudký rozmach. Investovalo se do nové 
infrastruktury i vybavení. Řada sousedních ves-
nic si pořídila motorové stříkačky, ve Vřesině 
dokonce zakoupili automobilní stříkačku, což 
zapříčinilo, že také v  Píšti se začali poohlížet  
po nové technice, která by držela krok s dobou. 
Vzhledem k velké finanční náročnosti ovšem 
bylo od tohoto záměru upuštěno. Obec finan-
covala v  letech 1929 - 1930 elektrifikaci a v ná-
sledujících letech propukla velká hospodářská 
krize, která všechny plány zmrazila. Minimálně 
jeden pozitivní obrat však nastal. Od roku 1930 
začali hasiči poskytovat občanům první pomoc 
(např. devětkrát v  roce 1930, třicetkrát v  roce 
1933). 
Počátek třicátých let se nevyvíjel pro píšťské 
hasiče příznivě. Starosta obce Leopold Jaroš 
přenášel osobní neshody s  velitelem jednotky 
Janem Stachou do oficiální roviny a odmítl vy-
platit sboru roční příspěvek na pořízení výzbro-
je a výstroje. Vzájemné rozepře vedly až k záni-
ku německého sboru a založení sboru českého 
v roce 1935.
Novým hasičským starostou se stal velkostatkář 
Josef Landovský z  Hůrek a členská základna  
se generačně obměnila. Nyní ji tvořili převážně 
mladíci narození v  letech první světové války, 
kteří absolvovali československou školní do-
cházku. Národnostní rozepře se v  této době 
staly denním chlebem a nacházely si cestu  
do všech společenských odvětví. Tak se stalo, že 
se v roce 1936 zúčastnili hasiči z Píště protině-
mecké demonstrace v Opavě, ačkoliv ještě před 
dvěma lety byl jejich vlastní sbor německý.
Éra českého sboru ostatně v Píšti netrvala dlou-
ho, neboť po připojení obce k Německu v říjnu 
1938 opět začal úřadovat starý německý sbor. 
Jestli přijal do svých řad i mladé členy bývalé-
ho českého sboru, nevíme. Nicméně právě oni 
záhy začali, vzhledem k  svému věku, rukovat  
do wehrmachtu.
V  průběhu války zasahovali hasiči u dvanácti 
požárů. Od roku 1942 jim v  hašení pomáha-
la motorová stříkačka značky DKW o průtoku 
800 litrů za minutu. Když se blížila fronta, ne-
chal starosta obce Max Wallner odvézt veškeré 

se stalinismem a politickými procesy, byla 
obdobím značné progrese a společenských 
změn, které se projevily v  mnoha rovinách. 
K  pozitivním trendům se řadí například žen-
ská emancipace. U hasičů se to projevilo tím, 
že se do požárnické organizace najednou za-
čaly zapojovat i ženy. V Píšti tak bylo založeno 
ženské družstvo již v roce 1951! Svou činnost ale 
nevyvíjelo dlouho, protože se členky postupně 
provdaly a nastaly jim jiné povinnosti. Stejně tak 
byla navázána přeshraniční družba se soused-
ními polskými sbory, která patrně kvůli ochabu-
jícímu zájmu utichla.
U příležitosti 50. výročí trvání sboru v roce 1961 
se konala velká slavnost. Zároveň se otevírala 
rozšířená hasičská zbrojnice, o to byla akce vel-
kolepější. Hasiči společně s  Červeným křížem 
předvedli ukázkové zásahy a na hřišti se kona-
la soutěž požárních družstev. Druhá polovina 
šedesátých let se celkově jevila úspěšně - jak  
co do požárních zásahů, tak do úspěchů v ha-
sičském sportu. 
V okrskové soutěži zvítězilo mužstvo z Píště do-
konce pětkrát za sebou. Starosti hasičům při-
dělával pouze stárnoucí vůz Bedford, jehož po-
ruchy komplikovaly účast na soutěžích. V roce 
1965 definitivně dosloužil a družstvo se muselo 
přepravovat pomocí traktorů. Teprve roku 1967 
byla pořízena armádou vyřazená Tatra 805, 
díky které se opět dalo rychle a efektivně vyjíž-

1911 - 1922 Johann Urbisch
1922 - 1923 Heinrich Urbisch
1923 - 1925 Josef Horák
1925 - 1935 Heinrich Urbisch
1935 - 1938 Josef Landovský
1938 - 1945 Heinrich Urbisch
1945 - 1951 Josef Kelíšek
1951 - 1955 Pavel Krakovka
1955 - 1960 Josef Rossman
1960 - 1982 Pavel Boček
1982 - 1993 Walter Tyleček
1993 - 2012 Walfried Solich
2012 - 2018 Karel Plaček
2018 - doposud Arnošt Lasák

1911 - 1922 Heinrich Urbisch
1922 - 1923 Julius Zlotý
1923 - 1925 Robert Lasák
1925 - 1935 Jan Stacha
1935 - 1938 Josef Kelíšek
1938 - 1945 Jan Stacha
1945 - 1951 Robert Boček
1951 - 1957 František Mrůzek
1957 - 1966 Jan Ondruš
1966 - 1987 Walfried Solich
1987 - 1993  Arnošt Iřík
1993 - doposud Josef Habura

STAROSTOVÉ SBORU

PŘEHLED STAROSTŮ A VELITELŮ

VELITELÉ JEDNOTKY

hasičské vybavení do Malé Morávky, kde bylo 
uschováno v  tamní továrně na řetězy. Zůstalo 
tam až do září 1945, když si pro něj přijel nový 
starosta dobrovolných hasičů Josef Kelíšek. 
Konkrétně se jednalo o motorovou stříkačku, 
devět kusů hadic, dva boční navijáky s hadice-
mi, sací koše a další obecní majetek. Během vál-
ky vzal za své také starý automobil Ford, který  
si píšťští hasiči zakoupili v roce 1937.
Po skončení druhé světové války došlo k  vel-
kým geopolitickým změnám, takže německé-
ho souseda na sever od Píště vystřídalo Polsko. 
Přeshraniční požární zásahy však pokračovaly  
i nadále. V roce 1948 například pomáhali hasi-
či z Píště zvládat požáry v Boleslavi a Bořutíně,  
za což obdrželi oficiální poděkování z katovic-
kého vojvodství. Protože bylo nutné přepravo-
vat mužstvo na soutěže, pořídil se v  Petřkovi-
cích starší nákladní vůz Praga za 70.000 korun. 
To se neukázalo jako dobrá volba, neboť auto-
mobil trpěl častými poruchami.
Se stejným problémem se potýkala i stříkačka, 
na kterou neexistovaly náhradní díly. A tak ji ha-
siči udržovali při životě jen díky svému mimo-
řádnému technického umu a nepočítanému 
času strávenému věčnými opravami. Situace  
se v tomto ohledu zlepšila v roce 1954, když ar-
máda vyřazovala starší automobily ještě z pová-
lečných dodávek UNRRA. Píšť tak získala brit-
ský vůz Bedford. 
Padesátá léta, ačkoliv jsou obvykle spojována  

Zakládající členové Freiwillige Feuerwehr Sandau (1911) na nejstarší dochované fotografii.    Snímky kronika SDH Píšť
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dět k zásahům i na soutěže požárního sportu. 
V roce 1971 byla po deseti letech od předchozí 
rekonstrukce zahájena další přestavba hasič-
ské zbrojnice. Budova byla celkově rozšířena  
o prostorné garáže a přibylo patro, do něhož  
se nastěhovala obřadní síň a kanceláře místní-
ho národního výboru. Ačkoliv hasiči disponovali 
jedním nákladním vozem, dlouhodobě usilovali 
o pořízení automobilní cisternové stříkačky, kte-
rá by se hojně uplatnila při požárech okolních 
lesních porostů a polí. Od báňských záchranářů 
se nakonec podařilo získat starou Pragu V3S, 
kterou však bylo třeba zrekonstruovat a také 
přelakovat načerveno, protože se nacházela  
v továrním zeleném nátěru. Vynikající jízdní 
vlastnosti projevoval tento automobil v  terénu 
až do svého vyřazení po roce 2000.
V 70. letech také neustále narůstal počet členů 
místní jednoty Československého svazu požární 
ochrany, jak zněl dobový název. Jestliže za časů 
německého císařství i první československé re-
publiky se v hasičském sboru angažovalo okolo 
třiceti osob, počátkem šedesátých let se tento 
počet zdvojnásobil a v roce 1978 překročil hra-
nici sta osob (102 příslušníků JČSPO).
Požárníci se tehdy kromě samotných zásahů 
věnovali také pravidelnému pořádání kultur-
ních akcí a každý rok odpracovali stovky brigád-
nických hodin v zemědělství. K běžnému životu 
patřila také různá námětová cvičení, jež měla 
prověřit zdatnost a úroveň požární přípravy. 
K pravidelným cvičením se řadila doprava vody 
z potoka do areálu nového kravína. Takový zá-
sah vyžadoval vytvoření přečerpávacích stanic 
a dokonalou souhru obsluhy strojů. Nenacvičo-
valo se nadarmo, protože v roce 1979 na novém 
kravíně skutečně vypukl požár uskladněného 
sena.
Stav požární techniky ovšem nebyl uspokojivý. 
Základ arzenálu stále představovaly přenos-
né motorové stříkačky. Tatra 805 navíc v  roce 
1981 dosloužila a „vétřiesku“ bylo třeba neustále 
opravovat.
Pořídit novou cisternovou stříkačku se ovšem 
dlouhodobě nedařilo. Nedostávalo se prostřed-
ků ani vůle státních orgánů. Teprve v roce 1990 

se podařilo získat od profesionálních hasičů 
vyřazenou Škodu 706, v  hasičské terminologii 
označovanou jako CAS 25. Ani tento vůz ovšem 
nebyl nejnovější a vyžadoval pravidelné opravy.
První vozidlo, jež v  době pořízení bylo téměř 
nové, se podařilo získat roku 1996 díky trans-
formaci JZD Děhylov. Prostorná Karosa slouží 
v  Píšti doposud. První zcela nové vozidlo ov-
šem získala píštská jednotka požární ochrany  

katastrofálními povodněmi. Jednotka tehdy 
byla několik dnů intenzivně nasazena při čerpá-
ní vody ze sklepů, odstraňování nánosů bahna 
a zprůtočňování propustků.
Koncem 90. let se podařilo navázat na tradici 
ženského družstva. V  roce 2000 získaly hasič-
ky z Píště celkem devatenáctkrát první příčku 
v  soutěžích. Zařadily se tak mezi nejúspěšněj-
ší dívčí družstva v  kraji. Po patnáctileté pauze 
nyní opět v  Píšti působí dívčí družstvo a sbírá 
úspěchy.
Zlepšila se i úroveň dopravy hasičů na soutěže 
požárního sportu. V roce 2017 byla zakoupena 
dodávka Peugeot Boxer a v následujícím roce 
došlo k přístavbě pro ni určené garáže nad bý-
valým násypníkem tuhých paliv.
Hasiči z Píště každoročně vyjíždějí k nejrůzněj-
ším požárům, autonehodám či spadlým stro-
mům. V  roce 2018 je ovšem potkal netradiční 
typ zásahu. Dlouhotrvající období sucha způso-
bilo vysychání obecního vrtu. Hrozilo, že se celá 
obec ocitne bez dodávky pitné vody. Než se po-
dařilo situaci vyřešit napojením na vodovodní 
řad Moravskoslezského kraje, zásobovali obec 
vodou právě její hasiči. Cisterny byly zapůjče-
ny od Správy státních hmotných rezerv a voda  
se čerpala v okolních vesnicích, ba i v přeshra-
ničních Ovsištích. Díky nesmírné obětavosti 
řidičů, kteří permanentně dopravovali pitnou 
vodu do obecního vodojemu, tak žádný občan 
nepocítil její nedostatek.
Za 110 let své existence zasahovali hasiči z Píš-
tě u stovek požárů, havárií či povodní. Vždy 
chránili životy i majetky svých spoluobčanů,  
ať už se zrovna nazývali Feuerwehrleute, požár-
níci či hasiči.
Na počátku 20. století měli k  dispozici ruční 
stříkačku, několik hadic a háky ke strhávání 
střešní krytiny. Na jeho konci disponovali třemi 
automobilními stříkačkami a několika dalšími 
motorovými stříkačkami. Jednotka tehdy byla 
zasazena v  rámci systému požární ochrany  
do druhého stupně, což znamenalo výjezd do 
deseti minut.
V současnosti je jednotka zařazena jako JPO III 
a disponuje dvěma cisternovými stříkačkami  
a přepravní dodávkou. Sbor dobrovolných ha-
sičů čítá 66 osob.                                Jiří Neminář

až v  roce 2005. Jednalo se o Renault Midlum  
a na jeho pořízení přispěl stát dotací dvou mili-
onů korun. Ve stejném roce byla zahájena v po-
řadí již třetí rekonstrukce hasičské zbrojnice.  
Ta získala nový kabát, ale především zde došlo 
ke snížení podlahy, aby se do garáží vešla nová 
automobilní technika.
Rok 1997 měl být pro naše hasiče rokem poří-
zení nového praporu, avšak do historie vstoupil 

NESTOR HASIČSKÉHO SBORU V PÍŠTI 
WALFRIED SOLICH PATŘÍ MEZI OSOBNOSTI 
POTVRZUJÍCÍ RČENÍ, ŽE VĚK JE JENOM ČÍSLO. 
NAVZDORY DVĚMA OSMIČKÁM V KALENDÁŘI 
ZŮSTÁVÁ PRO SVÉ NÁSTUPCE ŽIVOUCÍ INSPI-
RACÍ. Z JEHO ZKUŠENOSTÍ, ELÁNU A NADŠENÍ 
PRO VĚC MOHOU DALŠÍ GENERACE HASIČŮ 
V PÍŠTI ČERPAT I V ROCE, KDY SI ZDEJŠÍ SBOR 
PŘIPOMÍNÁ VÝZNAMNÉ JUBILEUM 110 LET  
OD SVÉHO ZALOŽENÍ.

OD ROKU 1996 JSTE NOSITELEM TITULU  
ZASLOUŽILÝ HASIČ - NEJVYŠŠÍHO VYZNAME-
NÁNÍ, KTERÉ MŮŽE DOBROVOLNÍK ZÍSKAT.  
JAK DLOUHÁ CESTA K NĚMU VEDLA?
Postupně musíte být nominován a následně ob-
držet všechna ocenění, na jejichž vrcholu je prá-
vě Zasloužilý hasič. Na úrovni okresu je to Čestné 
uznání, poté ocenění Za příkladnou práci, Za zá-
sluhy. Čestné uznání se pak uděluje i na krajské 
a celostátní úrovni. Následuje ocenění Za mimo-
řádné zásluhy a pak už nejvyšší titul Zasloužilý 
hasič. Vysokou hodnotu má i Řád sv. Floriána, 
jehož jsem také držitelem.
Všechna ocenění jsou samozřejmě podmíněna 

léty působení ve sboru. U Zasloužilého hasiče 
je to minimálně 45 let členství a dovršení 65 let 
věku. Měl jsem to štěstí, že jsem titul mohl pře-
vzít na celorepublikovém vyhlášení v  Přibyslavi 
spolu s  dalšími asi třiceti dobrovolnými hasiči 
z celé České republiky. V současnosti už se pře-
dává opět na okresních zasedáních.

NARODIL JSTE SE V ROCE 1932. PATŘÍTE 
MEZI OBČANY PÍŠTĚ, KTEŘÍ ZAŽILI NEJTĚŽŠÍ 
OBDOBÍ NOVODOBÉ HISTORIE - DRUHOU 
SVĚTOVOU VÁLKU. JAK POZNAMENALA OSUD 
VAŠÍ RODINY?
Bohužel mi vzala otce. Před válkou byl tesařem, 
jezdil mimo republiku, protože tady moc robo-
ty nebylo. Co si pamatuju, pracoval třeba v Ra-
kousku na mostech. Jako další muži z tehdy ně-
mecké Píště musel narukovat do wehrmachtu. 
Z vojny se nevrátil, padl v roce 1944 na východní 
frontě poblíž Wisly.

PÉČE O RODINU TAK ZŮSTALA NA BEDRECH 
MAMINKY…
Byla v  domácnosti a kromě mě měla na sta-
rosti ještě bratra. Sestřička zemřela krátce  

po narození. Měli jsme kousek pole, jeho obdělání  
si maminka musela odpracovat, takže chodila 
na sezonní práce po sedlácích. Hospodářství 
bylo malé - políčko, dvě kozy, sem tam se po-
vedlo dochovat vepříka. Očkování selat proti ne-
mocem tenkrát ještě nebylo, takže když prase 
dorostlo ke sto kilům, bylo dobře.

VZPOMÍNÁTE NA PŘECHOD FRONTY  
NA KONCI VÁLKY?
Vyhnali nás do Bohuslavic, tam bylo boží do-
puštění. Bojovalo se doslova o každý metr, hod-
ně domů rozbombardovali. Když jsme se vrátili  
do Píště, byl tady úplný klid. Hospodářství zů-
stalo netknuté, ale s ruskou osádkou. Hned nám 
určili, kde budou bydlet oni a kde my.

CO NÁLETY? JAK JSTE JE JAKO DĚTI  
PROŽÍVALI?
Většinou přišlo upozornění, že se blíží bombar-
déry. To nás pak poslali ze školy honem domů. 
Nikdo ale nevěděl, jestli letí na průmyslové Vít-
kovice, do Německa, nebo bomby vypustí jinde.

JAKÝ BYL PO VÁLCE JAZYKOVÝ PŘECHOD 
Z „PO NAŠIMU“ A NĚMČINY DO ČESKÉ ŠKOLY? 
DÁVALI VÁM ČEŠTÍ UČITELÉ NAJEVO, ŽE JSTE 
PRO NĚ JINÍ?
Nějakou dobu trvalo, než jsme se jazykově při-
způsobili. Na výběr jsme ale neměli, pokud jsme 
nechtěli zůstat ve výuce pozadu. Učitelé nás 
brali dobře, i když se našly výjimky. Ale šlo spíše  
o přehnanou přísnost. Nějakou mstu za formál-
ně německý původ jsme nepociťovali.

MUSELI JSTE PO VÁLCE ZNOVU ŽÁDAT  
O ČESKOSLOVENSKÉ OBČANSTVÍ?
Byl jsem kluk, vše zařizovala maminka. Ale  
co vím, bylo to automatické. Snad na výjimky 
z řad odsunutých, to ale nikoho z příbuzných ne-
potkalo. Mnoho Prajzáků naopak zůstalo po vál-
ce v Německu dobrovolně. Pak se jezdívalo sem  
i tam jednou dvakrát ročně na „bezuch“.

KAM JSTE PO ZÁKLADNÍ ŠKOLE NASTOUPIL 
DO UČENÍ?
V  Hlučíně do stavební společnosti Janíček  
a Brďák. Ta pak po znárodnění přešla pod Česko-
slovenské stavební závody. Ubytování jsme měli 
v Ostravě, jednou týdně praxi v četě dospělých. 
Do práce se denně dojíždělo z centra na kolech 
- do Hrabové, Hrabůvky, kam bylo třeba. Na ko-
lech jsme jezdili i domů na víkend a pak zase 
zpátky. Dostat se do autobusu byla utopie, pra-
covní spoje z šichty ve Vítkovicích až do Píště be-
znadějně obsazené… Někdy se povedlo do auto-
busu vloudit. Nebo do vleku, který se připojoval.

KDE JSTE ABSOLVOVAL VOJENSKOU SLUŽBU?
V roce 1953 jsem narukoval k tankovému pluku 
ve Šternberku u Olomouce jako střelec. Na dva 
roky, i když se tenkrát říkalo, že se bude vojna 
zkracovat. V dřevěných barácích nám dělali spo-
lečnost samopalníci. Naše dva prapory tankistů 
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obsluhovaly každý 33 tanků. V zimě to bylo hlav-
ně o teoretické přípravě, přes léto jsme cvičili  
na Libavé. Zaučovali jsme se s  20 mm náboji, 
které svítily. Bylo vidět, kam letí. Druhým rokem 
už jsme stříleli ostrými 85 mm.

SETKAL JSTE SE NA VOJNĚ S NARÁŽKAMI  
NA HLUČÍNSKÝ PŮVOD NEBO NĚMECKY 
ZNĚJÍCÍ JMÉNO?
Nepamatuju si. Byli tam i Slováci, včetně kluků 
z příhraničí maďarského původu, takže vlastně 
z  pohledu války obdobný případ jako Prajzáci. 
Nikdo to už neřešil.

JAK JSTE SE SEZNÁMIL S MANŽELKOU?
Potkávali jsme se venku, samozřejmě i na mu-
zice. Třeba u Trombíka, ale těch míst bylo v Píšti 
více. V roce 1955 po vojně jsme se dali dohroma-
dy.

VAŠE HASIČSKÁ UNIFORMA MÁ Z MÍSTNÍCH 
ČLENŮ NA „FRČKÁCH“ NEJVYŠŠÍ HODNOST…
Ano, ale to už je čestná hodnost - pro člena 
okresního výboru a zasloužilého hasiče. Funkč-
ní hodnost si můžeme ponechat i po skončení 
aktivní činnosti.

CO OBNÁŠELO ČLENSTVÍ V OKRESNÍM  
VÝBORU?
Rozhodovalo se o různých věcech. O výcviku, 
plánování akcí a soutěží. Projednávali jsme na-
řízení z vyšších orgánů a přenášeli je do základ-
ních organizací. Museli jsme vše přizpůsobovat 
reálným podmínkám, pohlídat, aby nekolidova-
ly termíny. Jestli se akce nakonec povedly nebo 
ne, stejně vždy záleželo na lidech dole - členech 
místních sdružení. Na jejich energii a elánu, kte-
ré organizování akcí věnovali.

KOLIK BYLO ČLENŮ OKRESNÍHO VÝBORU?
Okolo patnácti, scházeli jsme se v Opavě. Mimo 
to jsem dělal velitele okrsku. Absolvoval jsem 
okrskové dny se spoustou úkolů v rámci takzva-
ných Velitelských dnů. Museli jsme se držet 
daných osnov - teoretická část, výcvik, školení 
s družstvy.

CO VÁS VLASTNĚ V MLÁDÍ K HASIČŮM  
PŘIVEDLO?
Do sboru jsem vstoupil v roce 1949. Plnohodnot-
né členství bylo možné od osmnácti let. Proč 
zrovna hasiči? V  té době to byla jedna z  mála 
kolektivních aktivit, které šlo na vesnici dělat.  
Co jinak s volným časem? Z práce domů a co pak?
Každá celoživotní záliba většinou začíná nevin-
ně. Když se daří, člověka to začne do hloubky 
zajímat. Z koníčka se stane kůň a zabere hodně 
času. Velitelem naší jednotky jsem byl dvacet 
let, starostou SDH devatenáct. K tomu postupně 
přibyly funkce velitele a starosty okrsku.

JAK VYPADALY TEHDEJŠÍ HASIČSKÉ  
SOUTĚŽE? A JAK SE V NICH VEDLO PÍŠTI?
Dost odlišně. Požární soutěže už existovaly, ale 

jen pro profesionály. Pravidla pro dobrovolné 
hasiče byla komplikovaná a méně záživná, ob-
sahovala více formalit a úkolů než dnes. Dokázali 
jsme několikrát postoupit do okresního kola, ale 
často nás vypekl stroj - buď nenastartoval, nebo 
nechtěl tlačit.

ZEJMÉNA V 60. LETECH JSTE SI PŘIPSALI SÉRII 
ÚSPĚCHŮ V OKRSKOVÝCH KOLECH…
Byl za tím poctivý nácvik. Udělali jsme si překáž-
ky a drilovali. Na vyšší okresní úrovni už ale bylo 
těžké uspět - nejlepší atleti, kteří měli fyzičku 
a uměli rychle běhat, se většinou odstěhovali 
nebo oženili mimo Píšť. Takže se tým doplňoval 
mladými a zase chvíli trvalo, než se zaučili.

VY SÁM JSTE SE JEŠTĚ V SEDMDESÁTI  
AKTIVNĚ ZÚČASTŇOVAL SOUTĚŽÍ VETERÁNŮ…
Ano, asi dvakrát v  Kravařích. A neskončili jsme 
špatně, jednou se povedlo i vyhrát.

KTERÝ SOUTĚŽNÍ ÚSPĚCH SE VÁM VYBAVÍ 
JAKO PRVNÍ?
Třeba rok 1987 a výhra v Poháru rady okresní-
ho výboru v Opavě. To už mi bylo 55 let. Požár-
ní útok, zdravověda, překážka, teorie… družstvo 
muselo být připraveno po všech stránkách. Na-
biflovali jsme se a hlavně ve zdravovědě jsme vy-
užili chyb soupeřů. To se mi moc hodilo, že jsem 
v roce 1953 absolvoval kurz Červeného kříže v ne-

mocnici. Za dva týdny jsem odsloužil 102 hodin  
a hodně si zapamatoval.
Se zdravotnickým kurzem se mi pojí ještě jedna 
vzpomínka. V  tom roce proběhla měnová re-
forma a stokoruna nám najednou nestačila ani  
na párek. (smích)

PRÁCI DOBROVOLNÝM HASIČŮM USNAD-
ŇOVALA PRAVIDELNÁ OBMĚNA VOZOVÉ 
A STROJNÍ TECHNIKY.. V PÍŠTI JSTE ZAŽIL 
VŠECHNA ZÁSAHOVÁ VOZIDLA…
Hned po válce nám přidělili britský Bedford. 
Auto nebrzdilo, chyběly náhradní díly. Když  
po nehodě vinou nefunkčních brzd skončilo 
v sousedově zahradě, vyřadilo se.
Starosta Emil Meisel pak koupil pragovku. Ale ta 
zas nechtěla startovat. Víc se opravovalo, než jez-
dilo. Byly to nervy, den před soutěží jsme čekali, 
jestli se Leo Fichnovi povede auto zprovoznit. 
Kolikrát jsme ani nevyjeli, a když už ano, neu-
měli jsme se vrátit. (smích) Při sjezdu z Hlučnice 
jednou selhaly brzdy a urvali jsme předek. Praga 
pak šla do šrotu.
V roce 1967 jsme získali z armády vyřazenou Ta-
tru 805 zvanou Kačena. Ta fungovala do doby, 
než se v  zimě zanedbala údržba náplní a mo-
tor se zadřel. Náhradní nestál za nic, spotřeba 
50 na 100. A do kopce to nechtělo jet skoro ani  
na jedničku. Nakonec pomohl třetí motor, ale 
tatra zase přestala brzdit.

PAK UŽ PŘIŠLA NA ŘADU POPULÁRNÍ PRAGA 
V3S, KTERÁ V NAŠEM SBORU VYDRŽELA  
OD ROKU 1971 AŽ DO PŘELOMU TISÍCILETÍ…
Získat ji bylo komplikované, museli jsme zapojit 
hodně diplomacie. Zelený vůz vyřazovali záchra-
náři a velký zájem o něj měly i Darkovice. Jeli 
jsme vyjednávat, cestou jsme v  Ludgeřovicích 
koupili flašku, aby se nám lépe domlouvalo. Leo 
Kašný dokázal přesvědčit ty správné lidi a auto 
bylo naše. Jen jsme ho museli upravit, protože 
původně sloužilo pro přepravu osob. I V3S ale 
měla občas problémy s motorem, za jízdy třeba 
bouchl válec.

Pak přibyla Škoda Trambus. Získali jsme ji z Fi-
fejd. Trvalo několik telefonátů, než jsem je uke-
cal. Ale trpělivost se vyplatila. O takové věci  
se nesmělo veřejně mluvit - čím více lidí o tom 
vědělo, tím větší byla šance, že auto skončí jinde. 
Zvlášť když to byl jeden z posledních vozů získa-
ných převodem z města na obec. O tři měsíce 
později už bychom si ho museli koupit.

DALŠÍ BYLA KAROSA A NAPOSLEDY MODERNÍ 
RENAULT…
Zánovní karosu se nám podařilo získat z  JZD,  
to už byla zásluha současného velitele jednotky 
Pepy Habury. Trambus dosluhoval, varianty byly 
jen dvě. Buď generální oprava včetně čerpací 
techniky, nebo nový vůz. Po složitém vyjedná-
vání se povedlo získat současný renault. To už je 
moderní auto, na kterém si sami prakticky nic 
nepravíme. Vše musí jít na diagnostiku.

na Padole chytla stodola a oheň šel pod dům. 
Museli jsme šetřit vodou, nějaké tašky na střeše 
padly, ale na dům nakonec oheň nepřeskočil. 
Nejhorší požár byla asi na pile u Kocura. Dýchací 
masky jsme neměli, ani jsme na ně nebyli pro-
školení. Takže jsme hasili jen zvenku a zachránili, 
co se dalo.

HASIČEM JSTE SEDMDESÁT LET. ZMĚNILA SE 
NĚJAK STRUKTURA POŽÁRŮ A STYL ZÁSAHŮ?
Hodně se používá kyvadlová doprava. Skoro  
v každém sboru už je cisterna, která je důležitá 
hlavně v nepřístupném terénu. V minulosti tam 
často hořelo třeba čerstvě svezené vlhké seno.
U nás jsou specifikem přeshraniční zásahy.  
Na čáru se už za minulého režimu nehledělo 
- závoru jsme objeli a jeli hasit třeba do Bořutí-
na. Tehdy to byl snad menší problém než hned  
po revoluci, kdy by to neprošlo.

kdo neví proč. Ale stalo se to i zkušenějším vče-
lařům, prostě příroda.

CO VÁM JAKO HASIČOVI DĚLÁ NEJVĚTŠÍ 
RADOST?
Když je dobrý mančaft, mezi kamarády to klape. 
Mají zájem, parta drží pohromadě. Stačí jedna 
problémová povaha a všechno se může pokazit.
Teď máme i perspektivní ženské družstvo. Snad 
to nedopadne jako v  mém mládí, kdy si holky 
našly během dvou let chlapy, povdávaly se a při-
šly děti. S družstvem byl konec.

OKLIKOU SE VRACÍME K TÉMATU NĚMECTVÍ  
A ČEŠSTVÍ NA HLUČÍNSKU. ZA PRVNÍ  
REPUBLIKY V OBCI PŮSOBILY DVA SBORY…
V dědině nemůžou být dva kohouti na jednom 
smetišti. Český sbor vznikl kolem roku 1935, před-
chozí německý se rozpustil. Na druhou stranu 
jsem se vždy zasazoval, aby v historických zázna-
mech nemělo u vzniku prvních sborů vliv, jestli 
byl spolek založen jako německý nebo český.
Týkalo se to i našeho Freiwillige Feuerwehr 
v Píšti v roce 1911. V Opavě ho nechtěli uznat, že  
to byli Němci. Říkám jim: hasič jako hasič. Byli  
to na Hlučínsku pořád stejní lidé ve stejné vesni-
ci, jen země a občanství se měnily. Za komunis-
mu se objevily tendence uznávat v kronikách jen 
ryze české sbory, ale nakonec k  tomu nedošlo.  
I proto můžeme letos slavit jubileum 110 let.

PŘEČKALY SE I KRIZE V 50. LETECH - ČASTÁ 
ZMĚNA VÝBORŮ, OSOBNÍ SPORY, SNAHA  
O POLITIZACI…
Boj o funkce a hádky byly na denním pořádku.  
I do nosu si prý občas dali. Neuměli spolu vy-
cházet a trvalo dlouho, než se vzduch vyčistil.  
Naštěstí je to už dávná minulost.

MÁTE NETRADIČNÍ A ZAJÍMAVÉ KŘESTNÍ  
JMÉNO. NECHTĚLI VÁM JEJ PO VÁLCE  
POČEŠTIT? NEDĚLALO VÁM PROBLÉMY?
Jediný problém byl komolení. V práci mě psali 
Alfred, Walter… Musel jsem volat do účtárny, aby 
si křestní jméno opravili, že to nejsem já. Dodnes 
se mě lidé na původ jména ptají, neumějí ho na-
psat správně. Údajně pochází odněkud z Norska.

CO PRO VÁS ZNAMENÁ HLUČÍNSKO,  
OZNAČENÍ PRAJZSKÁ?
Tady jsme se narodili. Buďme hrdí Prajzáci a při-
znejme si, že sem patříme a jsme možná trochu 
jiní. Dějiny nás semlely více než jiné oblasti, necí-
tíme historickou náležitost k Opavě ani Ostravě.
S   narážkami na prajzský původ jsem se nikdy 
nesetkal. Snad možná od někoho v  opilosti… 
Ale když je člověk slušný, pracovitý a má zápal  
pro věc, lidé ho podle toho berou. Bez ohledu, 
odkud pochází.

Děkujeme za rozhovor, přejeme Vám přede-
vším pevné zdraví, hezkou oslavu zářijových 
89. narozenin a mnoho dalších radostí nejen 
s hasiči v Píšti!          Jiří Neminář, Tomáš Svoboda

V roce 1987 získalo družstvo z Píště Pohár rady okresního výboru v Opavě.

Členové výjezdové jednotky před 
legendárním trambusem CAS 25.

JAK JSTE ZVLÁDALI POŽÁRY, KDYŽ PRVNÍ 
VOZY NEBYLY CISTERNY, ALE VALNÍKY?
Na Kačeně byly pod sedadly hadice. Přenosnou 
požární stříkačku Osmičku jsme naložili na val-
ník, větší Dvanáctku jsme zapojili na hák a jelo 
se. Voda se brala třeba z přehrazeného potoka.

VODA JE PŘÍTELEM HASIČE, ALE NESMÍ JÍ BÝT 
MOC. JAK VZPOMÍNÁTE NA PAMÁTNÉ  
POVODNĚ V ROCE 1997?
Vyšel jsem ven v gumákách a než jsem se rozhlé-
dl, měl jsem je plné. Brambory zatopené, všichni 
říkali, že je po úrodě. Ale nakonec byly výbor-
né. Stodola plná bahna, naštěstí dveře do dílny 
dobře těsnily a škvíry vyplnila naplavená špína. 
V obci katastrofa, cesta zaplavená.
Po dvou dnech přišly další lijáky, ale to už jsem 
byl připravený. Nařezal jsem desky a nabil je  
na vrata. Sotva jsem skončil, od Ovsiště se přih-
nal černý mrak a začalo to nanovo. Voda šplou-
chala až přes ty desky.

U KTERÝCH ZÁSAHŮ JSTE SE OPRAVDU 
ZAPOTIL?
Ve vzpomínkách mi zůstaly dva, které vypada-
ly hůře, než nakonec skončily. U Franty Zlotého 

NEUVAŽOVAL JSTE JAKO MLADÝ  
O PROFESIONÁLNÍ HASIČSKÉ SLUŽBĚ?
Měl jsem svoje řemeslo. Navíc ta práce ani neby-
la dobře zaplacená, platy nízké. A když chtěl člo-
věk někde pracovat, nejdříve si musel zjistit, jak 
se do práce a z práce dostane. Taková byla doba.

NAKONEC ŠEL VE VAŠICH ŠLÉPĚJÍCH SYN 
PETR…
Po vojně si podal žádost. Začal sloužit v Přívoze, 
kde nabírali. Musel si ale večerně dodělat matu-
ritu, to byla podmínka.

MÁTE I JINÉ ZÁLIBY?
Chvíli jsem hrál fotbal, pak jsem jezdil na zápa-
sy jako zdravotník. Vše další jsem si kvůli hasi-
čům musel odpustit, abych byl alespoň trochu 
i doma.

ALE VČELAŘÍTE, TO JE TAKY NÁROČNÁ ZÁLIBA…
Včely jsem zdědil po tchánovi. Nemohl jsem 
v  tom manželku nechat samotnou. Je to věda, 
nejsem nějaký zvláštní včelař, ale zkušenosti 
mám. Nikomu neradím, pro sebe vím, co udělat. 
Míval jsem kolem šesti včelstev. Zůstaly mi dvě  
a jsem za to rád. Čtyři včelstva zmizela z úlů, ni-
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spolky a sdružení spolky a sdružení

V MĚSÍCI KVĚTNU SE NAŠÍ OBCÍ PROHNALY 
PŘÍVALOVÉ DEŠTĚ, KTERÉ ZPŮSOBILY NEMA-
LÉ ŠKODY. VYJÍŽDĚLI JSME JIŽ V RANNÍCH 
HODINÁCH NA ČIŠTĚNÍ CEST PO NÁNOSU 
NAPLAVENIN Z POLÍ.

Člen našeho výboru dobrovolných hasičů 
v Píšti pan Karel Jakubek oslavil 10. května 
významné životní jubileum - sedmdesátiny.
Nestorovi sboru přejeme do dalších let pře-
devším zdraví a neutuchající vitalitu, kterou 
dlouhodobě projevuje nejen na akcích na-
šich hasičů.

Děkujeme za příkladnou práci, Karle!

NA ZELENÝ ČTVRTEK NAŠI ŽÁCI NAZDOBILI 
VELIKONOČNÍ STROM VAJÍČKOVNÍK. PŘIPO-
MNĚLI SI TAK SVÁTKY JARA. BYLO TO ZPŘÍ-
JEMNĚNÍ VOLNÉHO ČASU NEJMLADŠÍCH 
HASIČŮ V DOBĚ KORONAVIROVÉ KRIZE.

Náš sbor se rovněž zúčastnil pravidelné akce 
pořádané obcí „Ukliďme Česko“. Členové všech 
věkových kategorií rádi přispěli k ochraně život-
ního prostředí v okolí Píště.

Karel Jakubek 70DOČKALI JSME SE POHÁRU

Na tuto práci byla nasazena i četa pracovníků 
obce, která bahno a další naplaveniny odstra-
ňovala pomocí nakládače a lopat.
Na pomoc nám přijela i jednotka z obce Vřesi-
na. S pomocí cisteren jsme čistili komunikace 

Ve složité situaci koronavirové epidemie jsme 
museli 8. května zrušit 24. Floriánské setkání 
hasičů a hasičských zástav okresu Opava u pří-
ležitosti oslav 110. výročí založení Sboru dobro-
volných hasičů v Píšti. Náhradní termín 
máme stanovený na 4. září a všich-
ni doufáme, že se akce uskuteční  
v plném rozsahu.
I přes složité okolnosti jsme 9. květ-
na za dodržení pandemických opat-
ření uctili patrona hasičů svatého 
Floriána mší svatou v našem kostele. 
Účast členů byla vysoká, poděkování 
patří Otci Petru Černotovi za krásnou 
mši.
Svoz velkoobjemového odpadu proběhl v naší 
obci 22. května. Členové sboru přiložili ruce 
k dílu a byli nápomocni občanům při likvidaci 
kovového šrotu.

NAŠIM HASIČSKÝM CHLAPCŮM Z PÍŠTĚ  
SE V LOŇSKÉM ROCE PODAŘIL MIMOŘÁDNÝ 
ÚSPĚCH. DOKÁZALI CELKOVĚ ZVÍTĚZIT V 
NOČNÍ HLUČÍNSKÉ HASIČSKÉ LIZE (NHHL).

Je sice pravdou, že soutěž byla z  důvodu ko-
ronavirových omezení osekána o některá zají-
mavá kola, nicméně proběhl dostatečný počet 
soutěžních kol, aby byla NHHL regulérní. Vzhle-
dem k  dominantnosti výkonů našich chlapců 
věříme, že toto omezení spolu s absencí diváků 
pouze zachránilo naše soupeře před větším bo-
dovým odstupem.
Bohužel, i přes takovýto úspěch nebylo z dů-
vodu koronavirových opatření možné uspořá-
dat oficiální vyhlášení vítězů. A tak předání cen 
proběhlo až v neděli 6. června, ovšem pouze 
formálně v omezeném počtu. Pohár přebíral 
zvolený zástupce týmu.
V letošním roce se opět do seriálu NHHL zapo-
jujeme a budeme chtít tento úspěch zopako-
vat. Reportáž z noční soutěže v Píšti, která pro-
běhla po uzávěrce tohoto vydání, přineseme 
v podzimním čísle zpravodaje.

       Text a foto Nikola Steffek

z činnosti Jednotky Sboru dobrovolných hasičů Píšť

od naplavenin. Po odvolání jednotky z Vřesiny, 
která jela likvidovat následky záplav do své 
obce, k nám dorazila JSDH Kobeřice.
Na našem koupališti byla zřízena čerpací sta-
noviště, z nichž jsme získávali vodu na čištění 
vozovek a zařízení. Po ukončení zásahů v Píšti 
jsme na příkaz operačního střediska vyjížděli 
pomoci do Hati, kde jsme rovněž prováděli čiš-
tění vozovek po přívalových deštích.
Když jsme ve večerních hodinách ukončili prá-
ce v obci, přišel další vydatný déšť. Všechny za-
sahující jednotky byly povolány na další akce. 
My jsme se vraceli do Píště likvidovat následky 
druhé dešťové vlny.
Nejhorší situace byla v ulicích K Obecníku a Luč-
ní, kde jsme museli odčerpávat zatopené míst-
nosti v objektech. Na pomoc byla povolána jed-
notka z Bělé, která nám pomáhala do pozdních 
večerních hodin. V  likvidaci následků jsme pak 
pokračovali i druhý den, včetně čištění vozovek  
a čerpání vody ze zatopených domů.
Touto cestou bych chtěl poděkovat všem jed-
notkám, které nám přijely na pomoc: JSDH 
Vřesina, JSDH Kobeřice, JSDH Bělá a PS HZS 
Hlučín. Samozřejmě děkuji i členům naší jed-
notky a také obci, která zajišťovala další po-
třebné záležitosti. Děkujeme i všem pracov-
níkům obecní čety, kteří se na likvidaci škod  
po přívalových deštích podíleli.  

   Josef Habura, velitel jednotky

 Aktivity hasičů: pomoc i tradice 

Měsíc květen byl nadprůměrný na srážky. Opět 
se ukázalo, jak důležitá je role jednotky dob-
rovolných hasičů. Jak píšeme v článku velitele 
jednotky Josefa Habury, opět prokázali připra-

venost a oddanost pomáhat spoluob-
čanům i složkám v naší obci. Za to jim 
patří velký obdiv a poděkování.
Situace s  pandemií koronaviru  
se v  letních měsících zlepšila, po-
stupně dochází k rozvolňování opat-

ření. Konečně můžeme začít s  ob-
novou normální činnosti soutěžních 

družstev žáků, žen a mužů. Lze trénovat 
a zúčastňovat se soutěží, které nám moc 

chyběly. Všichni věříme, že to tentokrát nebu-
de rozvolnění pouze dočasné.
Všem spoluobčanům přejeme krásné léto,  
pohodu a kohouta v troubě, nikoliv na střeše!

       Arnošt Lasák, starosta SDH Píšť

Foto Magda Smolková
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STŘELNICE V PÍŠTI OPĚT OŽÍVÁ. S ROZVOL-
ŇOVÁNÍM PANDEMICKÉ SITUACE, KTERÁ 
SPOLEK UVRHLA DO VÍCE NEŽ ROK TRVAJÍCÍ 
SPORTOVNÍ NEČINNOSTI, SE STŘELCI OKEM 
NEZNALÉHO POZOROVATELE MOHOU JEVIT 
JAKO BROUCI BUDÍCÍ SE PO DLOUHÉM ZIM-
NÍM SPÁNKU K ŽIVOTU.

Opak je pravdou. Po dobu neslyšných výstřelů 
se ozýval nenápadný tlumený zvuk sbíjecích 
kladiv, vrtaček a rozbrušovaček. To se někte-

PO DLOUHÉ UZÁVĚŘE JAK SPOLEČENSKÉHO, 
TAK I KULTURNÍHO ŽIVOTA SE NÁM ZASE 
ZAČÍNÁ POMALU OTEVÍRAT SVĚT.

Už 10. dubna jsme se za velmi hez-
kého počasí zúčastnili akce „Ukliďme 
Česko“. S minimálním pracovním úsi-
lím jsme prošli úsek na Boleslav, zba-
vili stromy nadbytečných větví, ukli-
dili okolní krajinu, ale hlavně se prošli  
s kolektivem.
Poslední dubnový den se nám podaři-
lo postavit májku a v družném hovoru 
posedět a rozebrat uplynulý těžký půlrok, kdy 
jsme byli většinou zavřeni doma. Na prvním  

LETOŠNÍ ROK NEBYL PRO KLUB MAMINEK S DĚTMI PÍŠŤ ZROVNA 
IDEÁLNÍ. OPĚTOVNĚ ZAVEDENÁ VLÁDNÍ NAŘÍZENÍ A OMEZENÍ 
POZNAMENALA I NAŠI ČINNOST, S DĚTMI JSME BĚHEM ROKU CVIČIT 
NEMOHLI.

Jako předsedkyni spolku mě to velice mrzí. Ale doufám, že už příští škol-
ní rok bude vše ve starých kolejích. Klub maminek s dětmi má v naší 
obci dlouholetou tradici. Pro všechny maminky nabízíme cvičení s mi-
minky i s většími dětmi, ale také přístup do herny, kde si děti mohou 
volně hrát.
Pro maminky, které zvažují začít se cvičením v  novém školním roce 
2021/2022, nabízíme kurzy Cvičení s  miminky a Cvičení s  batolaty  
a dětmi. Cvičení rozvíjí psychomotoriku dítěte a jeho dovednosti. For-
mou hry se střídají klidné části hodiny s aktivními, děti si tak přirozeně 
zvykají na kolektiv svých vrstevníků.
Maminky během hodin získají hodnotné informace týkající se péče  
o dítě a moderních trendů výchovy. Lekce probíhají pod vedením zkuše-
né lektorky Lucie Nawrathové.
Pokud budete mít o cvičení zájem, neváhejte nás co nejdříve kontakto-
vat na e-mail klub.pist@seznam.cz nebo na Facebooku Klub maminek 
s dětmi Píšť. Těšíme se na Vás!
V současné době plánujeme pro děti tradiční rozloučení s létem, které 
se uskuteční 27. 8. 2021 v 15.30 na zahradě mateřské školy. Děti si budou 
moci zasoutěžit s rodiči a užít si konec prázdnin.            Hana Dadoková,

 Klub maminek s dětmi Píšť, z.s.

STŘELNICE S NOVÝMI „SOCIÁLKAMI“

Sousedé 55+ a návrat do normálu

Cvičení s dětmi  
v mateřském centru

ří naši členové, hlavně z  řad seniorů s nejvyšší 
mírou zkušeností, trpělivosti a síly, pustili do re-
konstrukce sociálních zařízení.
Prostory vzniklé v osmdesátých letech minulé-
ho století už dávno ztratily jiskru. Proto se střelci 
rozhodli, že v  rámci zkulturnění a zpříjemnění 
pobytu všech návštěvníků provedou razantní 
zásah.
Po nezbytných přípravných a bouracích pra-
cích byly tyto prostory znovu obloženy, vydláž-
děny a vybaveny novou sanitární keramikou.  

i druhém společném setkání jsme oslavili vý-
znamná jubilea našich členů. I touto cestou 
bych jim chtěla do dalšího života popřát hlav-

ně zdraví, životní optimismus a stálý 
úsměv na tváři.
Při netradičním kácení májky jsme 
pro naše nejmenší připravili zábav-
né odpoledne u příležitosti Dne dětí. 
Bohužel nám nepřálo počasí, ale i hry  
v tělocvičně a hlavně párek v rohlíku  
a balíček sladkostí dokázaly smazat 
venkovní déšť a zimu.
Do budoucna máme naplánováno 

společné odpoledne s dětmi (cesta za pokla-
dem, tvoření z  vosku), ukončení prázdnin pro 

Klub maminek s dětmi Píšť za přispění Obce Píšť 

tímto zve rodiče a děti na akci 

IINNDDIIÁÁNNSSKKÉÉ  
  LLÉÉTTOO 

 

Přijďte si s dětmi užít rozloučení s prázdninami 

v duchu divokého západu, indiánů a kovbojů. 

 

V pátek 27. 8. 2021 v 15:30 hodin  

na zahradě Mateřské školy. 
 

 

 

Čekají nás indiánské soutěže 
pro děti s vyhodnocením. 

Táborák s opékáním párků 

 

Nahlaste se prosím na email 
klub.pist@seznam.cz 

nejpozději do 24. 8. 2021. 
 

Oblékněte děti jako indiány nebo 
kovboje. O zdobení se postaráme 

my ;o) 

 

Za nepříznivého počasí se akce nekoná. 

Za děti po celou dobu konání akce zodpovídají rodiče. 

SPOLEK RYBASPOL SKORO ČTYŘI DLOUHÉ 
ROKY STRÁDAL POD NÁJEZDY VYDRY  
DRAVÉ, KTERÁ SVOU AKTIVITOU TOTÁLNĚ 
ZNEMOŽNILA LOV RYB V KOLKOVÝCH RYBNÍ-
CÍCH. DRAVEC BYL RYCHLEJŠÍ NEŽ RYBÁŘI  
A ŽÁDNOU JIM NENECHAL.

Spolek se po třech letech šetření finančních 
prostředků zmobilizoval. Nakoupil materiál  
na oplocení a započal s výstavbou.
V potu tváře a s elánem vlastním jen rybářům 
se parta těchto obrněnců směle - počínaje ko-
sením trávy, kotvením sloupků a následně při-
pevňováním plotových dílců - pustila do práce.
S plným nasazením sil se skóre zápasu vydra 
- rybář začalo obracet v náš prospěch. Naděje 
umírá poslední, proto doufáme, že provedená 

KOLKOVY RYBNÍKY:
OCHRANA PROTI VYDŘE

opatření budou dostačující. Bez dalších donu-
covacích prostředků, jako jsou nadávky, po- 
šklebky, výhružky nebo mučení, které by určitě 
nedělalo dobře vydrám ani nám.
Po vybudování tohoto díla začnou pokusy  
v podobě navážení nové rybí osádky. Následně 
ověříme, zda byla provedená opatření efektivní. 
V kladném případě se nejen my, ale i naše mlá-
dež, která rybníky za účelem rybolovu o víken-
dech hojně navštěvovala, můžeme těšit na nová 
kouzelná rána a večery strávené rybolovem.
Toto dílo se nám daří budovat nejen vlastním 
přispěním. Obec Píšť pomohla finanční dota-
cí v  rámci podpory spolků, za což děkujeme.  
A doufáme, že tento dosud marný boj dostane-
me pod svrchovanou kontrolu.

  Stanislav Bartusek

MYSLIVCI Z PÍŠTĚ USPOŘÁDALI KONCEM 
KVĚTNA V KULTURNÍM CENTRU  
TRADIČNÍ ZVĚŘINOVÉ HODY.

V sobotu 22. května, ač dopoledne vydat-
ně pršelo, přišlo na terasu Kulturního cen-
tra obce Píšť k výdejním okénkům mnoho 
zájemců o zvěřinové speciality. Myslivci  
z Mysliveckého sdružení Píšť - Hůrky na-
chystali pro všechny dostatek tradičních 
zvěřinových pochoutek
 Jelen na smetaně, divočák se zelím a dančí 
guláš se vydávaly pouze do menu boxu, ale 
i tak bylo vše za krátkou dobu vyprodáno.
Velmi nás potěšilo, že většina návštěvníků 
místních zvěřinových hodů byli lidé z naší 
vesnice. Jsme rádi za Vaši přízeň a věříme, 
že vám jídla ze zvěřiny chutnala.

       Daniel Fichna, předseda spolku

Zvěřinové
hody

Ta jistě potěší všechny návštěvníky, protože are-
ál střelnice neslouží pouze střelcům - koná se 
zde nespočet školních, kulturních, společen-
ských i privátních akcí.
V  rámci této rekonstrukce proběhly i výmalby  
a další práce spojené s odhlučněním, na kterém 
se i nadále bude pracovat. Modernizace si vyžá-
dala nemalé prostředky z pokladny organizace. 
Další finance jsme v  rámci podpory spolkové 
činnosti v Píšti získali ve formě obecní dotace. 
Děkujeme!                                  Stanislav Bartusek

širokou veřejnost, divadelní představení a hro-
madný pobyt členů v podhůří Beskyd s well- 
ness pobytem.
Využívání klubových prostor ke cvičení a sau-
nování nám bylo umožněno 31. května. Znovu 
můžeme navštěvovat plavecký bazén a pořádat 
čtvrteční společné procházky nebo vyjížďky  
na kole po blízkém okolí.
Doufejme a přejme si, aby se už virus nevracel 
v  míře omezující veškeré aktivity. Ať můžeme 
plánovat společné akce nejen pro členy spolku, 
ale i pro naše spoluobčany. Vždyť život je krás-
ný, plný překvapení, zážitků a radosti v společ-
nosti nejen rodiny, ale i přátel a kamarádů!

       Ingrid Tvrdá
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Život včel pandemie nezastavila
MILÍ ČTENÁŘI, VŠICHNI VÍME, ŽE LETOŠNÍ 
ROK ZAČÍNAL V „SAMOTNÉM ROZKVĚTU 
PANDEMIE“. O ČINNOSTI ZÁKLADNÍ ORGANI-
ZACE VČELAŘŮ A JEJÍM KROUŽKU JSME VÁS 
V MINULOSTI PRAVIDELNĚ INFORMOVALI.  
CO SE NÁM POVEDLO A JAK JSME BYLI  
S DĚTMI ÚSPĚŠNÍ V SOUTĚŽI „ZLATÁ VČELA“.

Letos, stejně jako loni, je to jiné. Akce, které 
pravidelně probíhaly na jaře, byly opět zrušeny. 
Všichni doufáme, že to byl poslední půlrok ta-
kovýchto omezení.
V květnu při rozvolnění jsme opět obnovili 
činnost kroužku, ve kterém máme osm dětí,  
z toho jeden člen dojíždí z Píště. Všichni se velmi 
rádi vrátili a dle jejich vyjádření se těšili na včel-
ky a jejich bzukot. Schůzky máme pravidelně  
ve středu odpoledne.
A co včely? Pro nás včelaře se pandemií nic 
nemění, stejně jako u ostatních chovatelů. Mu-
síme se postarat, aby včely vstoupily do jara  
v co možná největší síle. Po prvních proletech, 
kdy se včely „vypráší“, což znamená, že si vy-
prázdní výkalové váčky po zimě, nastává obdo-
bí jarních prohlídek.
V březnu, při slunečném počasí a teplotách 
nad 10 stupňů, provádíme kontrolu přítomnosti 
matek. Zdali mají dostatek pylových 
i cukerných zásob, které jsou nezbyt-
né pro jarní rozvoj. S čím však bojovat 
nelze, je počasí, které ovlivnit neu-
míme. Proto nezbývá než čekat, jak  
si s ním naše svěřenkyně poradí.
V minulém zpravodaji jsem popsala 
první produkt včel, kterým je včelí 
jed. Zároveň jsem slíbila, že o dalším 
produktu se zmíním v následujícím vydání.  
Pro tentokrát jsem vybrala propolis, jelikož  
se hojně používá jako přírodní produkt s výraz-
nými léčivými účinky.
Včely sbírají propolis především v podletí, když 
je teplé počasí. Jedná se totiž o směs různě vel-
kého množství včelího vosku a pryskyřice, které 
včely sbírají na topolech, někdy na osikách, bří-
zách, vrbách, slunečnicích i na některých jeh-
ličnanech. Protože lepkavou hmotu odkusují, 
dostávají se do směsi výměšky včelích žláz a ně-
které složky propolisu včely metabolizují. Tvor-
ba propolisových hrudek trvá mnohdy až půl 
hodiny. Včely se jich v úlu samy nezbaví. Musí 
jim pomáhat úlové včely, které přinesený pro-
polis dále obohacují a ukládají, kde je potřeba.
K čemu potřebují včely v úlu propolis? Potírají 
jím nejen vnitřní stěny úlu, protože má antibak-
teriální účinky. Rovněž utěsňují různé otvory  
a trhliny, kterými může vzniknout průvan v úle, 
což včely nemají rády. Jestliže je potřeba, regu-
lují si velikost otvoru na česně, hlavně proti slídi-
vosti ostatních včel.
Další funkcí propolisu v úle je mumifikace 

vetřelců, kteří se dostanou dovnitř. Včely je sice 
usmrtí, ale protože jsou výrazně větší než ony 
(myš, rejsek či větší hmyz), nedovedou je vynést 
z úlu. Propolis zabrání rozkládání těla a násled-
né hnilobě v úlu.
Propolis je při vyšších teplotách lepivý.  

Na druhé straně po zmrazení je vel-
mi tvrdý a křehký - tříštivý. Jeho barva  
se mění od žluté až po tmavě hně-
dou. Je rozpustný v etanolu, éteru, 
glykolu a vodě. Žádné z těchto roz-
pouštědel však nerozpustí všechny 
složky najednou a musí být použito 
více rozpouštědel.
V propolisu bylo dosud spolehlivě 

zjištěno více než 180 složek, ale nemá stále stej-
né složení. Nalezneme zde v určitém procentu 
pyl, včelí i rostlinný vosk, třísloviny, éterické oleje, 
živičné a balzámové látky a ostatní mechanické 
příměsi. Množství jednotlivých složek se mění.
Hlavní složkou propolisu jsou flavonoidy, fe-
nolické kyseliny a jejich estery, které tvoří více 
než polovinu všech složek. Nejvíce známou 

vlastností propolisu jsou antibakteriální účinky. 
Způsobuje buď jen zastavení růstu virů, bak-
terií a hub, nebo je přímo usmrcuje, což závisí  
na koncentraci propolisového extraktu.
Aplikace propolisu by měla být pouze u ne- 
alergických osob. Ověření lze provést krátkým 
kontaktním testem. Na zápěstí naneseme malé 
množství propolisové tinktury a za 24 - 48 ho-
din proces opakujeme. Pokud ani po druhé 
aplikaci místo nezrudne nebo nezačne výrazně 
 svědit, můžeme propolis v jakékoli podobě  
používat nejen vnitřně, ale i zevně.
Nejvíce se využívá v podobě propolisové tinktu-
ry. Rovněž jej můžeme používat v surové formě 
(například na bradavice) nebo jako mast, olej  
či propolisovou pastu. S propolisem se může-
me setkat i v mnoha kosmetických přípravcích.
V příštím zpravodaji Vám představím další pro-
dukt včel. Závěrem Vám chci popřát za včela-
ře krásné léto, vydařenou dovolenou a snad  
se ve zdraví uvidíme na akci „Ukončení prázd-
nin“.           Za spolek včelařů a včelařský kroužek

 Helena Komárková

VŠECHNY, KTEŘÍ OČEKÁVALI, ŽE ZAČÁTKEM 
ČERVNA BUDE V NAŠÍ OBCI HUSTÝ KOUŘ 
A HLUK Z VÝFUKŮ HISTORICKÝCH VOZIDEL, 
MUSÍM ZKLAMAT. OKOLNOSTI NÁS I LETOS 
DONUTILY K ODLOŽENÍ KONÁNÍ OBLÍBENÉ 
PRAJZSKÉ RALLY NA ZÁŘIJOVÝ TERMÍN, 
KONKRÉTNĚ NA SOBOTU 11. 9. K ROZVOLNĚ-
NÍ VENKOVNÍCH AKCÍ SICE UŽ DOŠLO, ALE 
NA DŮKLADNOU PŘÍPRAVU BY BYLO MÁLO 
ČASU.

Při této příležitosti bych Vás však rád pozval  
na srpnovou událost: dne 14. 8. se bude ko-
nat velkolepá akce s názvem Spanilá vyjížďka,  
které se můžete zúčastnit i Vy.
Bude Vám k tomu stačit pojízdný motocykl 

PRAJZSKÁ RALLY LETOS V ZÁŘÍ
(pochopitelně s platným TP) a odhodlání svézt 
se v obrovském konvoji, který zamíří z Kravař 
do Píště.
Trasa je předběžně stanovena takto: 14.00 hod. 
start Kravaře (Mezivodky - kolotoče) - Chlebi-
čov - Kobeřice - Rohov - Chuchelná - Píšt .́
Pokud vše proběhne podle plánu, kolem  
16. hodiny by již měla být všechna vozidla 
v naší obci, kde se budeme snažit zaparkovat 
v areálu koupaliště, hřiště a okolí. Symbolicky 
je tato jízda věnována jako poděkování a pod-
pora všem složkám IZS, které si prožily nelehké 
období.
Celou kolonu doprovodí policejní motocykly 
a hasičská vozidla, čímž bude zajištěn plynu-
lý průjezd přes všechna kritická místa a křižo-

vatky. Loni se podobná akce pořádala právě 
jako náhrada tehdy zrušené Prajzské Rally  
a zúčastnilo se více než 200 vozidel. Projížďka 
měla velký ohlas, proto se letos pojede znovu  
a v ještě větším stylu. Kromě veteránistů se jí 
tak mohou zúčastnit rovněž vlastníci moder-
ních motocyklů. V Píšti budeme mít opět mož-
nost zhlédnout krásné stroje, a navíc součástí 
této jízdy můžete být i Vy!
Budeme jen doufat, že se okolnosti a podmín-
ky společenského života v létě opět nezmění… 
Proto si všichni zapišme do kalendáře sobotu 
14. srpna. A Vy, co můžete, přijeďte!

Jste srdečně zváni, těšíme se na všechny mo-
toristy.                 Za AMK Kravaře Martin Venglář

Auto Moto Club Kravare 
Auto Motorrad Verein Dt. Krawarn z.s.

Vás zve na II. rocník

Oldtimer parade

sobota 14. 8. 2021 / Vyjížď ka z Kravař do Píště

SRAZ:  13:00 hod., Kravaře, ul. Tyršova - areál Mezivodek  
TRASA: Kravaře 14:00, Velké Hoštice 14:20, Chlebičov 14:30, Služovice 14:50, Hněvošice 15:00, Sudice 15:20,   
 Rohov 15:30, Strahovice 15:40, Chuchelná 15:50, Píšt´ 16:00 a později 

Občerstvení pro účastníky zajištěno

DOBOVÉ OBLEČENÍ VÍTÁNO





Spanilá Vyjíždka
pro veterány a nové motorky

jako podekování všem složkám izs 

Snímky Magda Smolková
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5. Z čeho byly vyrobeny Popelčiny střevíčky?
a) ze skla
b) z kůže
c) ze dřeva

6. Jak se jmenoval záškodník, který chodil  
    čmelákům Brumdovi a Čmeldovi na med?
a) Brumdibár
b) Pučmeloud
c) Mlsoun

7. Kdo byl nejlepší kamarád Medvídka Pú?
a) želva
b) kocour
c) prasátko

Správnou odpověď nám pošlete nejpozději 
do 31. 7. na e-mail: knihovna.pist@seznam.cz,  
nebo ji můžete osobně přinést do obecní 
knihovny v Píšti. Ze všech soutěžících budou 
vybráni tři výherci, kteří obdrží dětskou knihu. 

                Andrea Kupczyn

kultura kultura, škola

1. Kterou potravinu nedali do dortu pejsek  
    s kočičkou?
a) okurku
b) myš
c) chleba

2. Jak se jmenovala žena loupežníka  
     Rumcajse?
a) Anka
b) Manka
c) Hanka

3. Jak se jmenovali trpaslíci, u kterých  
    bydlela Sněhurka?
a) Šmudla, Štístko, Stydlín, Kejchal, Dřímal, 

Rejpal a Profa
b) Stydlín, Hejkal, Kejchal, Dřímal, Rejpal, 

Profa a Štístko
c) Kejchal, Rejpal, Dřímal, Profa, Štístko,  

Stydlín a Chytrolín

4. Jak se jmenoval obrovský pes a kamarád Áji?
a) Maxipes Fík
b) Maxipes Flík
c) Super pes

Osmisměrka o knižní ceny
MALÝ PRINC: TADY JE MOJE TAJEMSTVÍ. JE JEDNODUCHÉ. 

SPRÁVNĚ VIDÍME JEN SRDCEM  . . . . . . .   (TAJENKA)

ADRESA, BAČKORA, BAJKA, BRZDA, ČASOPIS, DOPAD, DŮKAZ, EXTRÉM, FILOZOFIE, HLÁVKA, HROBKA,  
HVĚZDÁRNA, INJEKCE, KAŇON, KATEDRA, KORÁB, MAČETA, MAKOVICE, MEZERA, NAFTA, NEKTAR,  
ODLET, ODPAD, OŠTĚP, PILKA, PLÍCE, POBOČKA, POHLEDNICE, POROD, PRŮDUŠKA, REPRÍZA, SONDA, 
SPALNIČKY, SRŠEŇ, STUDNA, SVĚTADÍL, ŠÉFKA, TELESKOP

T H O N A D R E S A K V Á L H

Š R E J P S R Š E Ň P P S D A

É O Ú I O E I F O Z O L I F N

F B L N H L A K J A B Í P E D

K K D Ž L R Z L D K O C O I U

A A T Ě E J Í Z Í Ů Č E S Š T

H V Ě Z D Á R N A D K P A Í S

J E E A N B P N O Ň A K Č E T

B M O R I O E Č D L Š T Í C E

Á D Š O C M R O N U N E Ě I L

R A T K E N R I D A P O D V E

O P Ě Č V O Č Ů I L F D I O S

K D P A P K R A R D E T A K K

T O E B Y P L M A Č E T A A O

N É I N J E K C E X T R É M P

Správnou odpověď nám pošlete 
nejpozději do 31. 7. na e-mail: 
knihovna.pist@seznam.cz,  
nebo ji můžete osobně přinést 
do obecní knihovny v Píšti.  
Ze všech soutěžících budou 
vybráni tři výherci, kteří obdrží 
jednu z knih.   Andrea Kupczyn

NOVÁ VÝZDOBA OKEN ZVE K NÁVŠTĚVĚ KNIHOVNY   Jistě jste si všimli „nového kabátu“ na oknech naší obecní knihovny. Věříme, že teď už k nám 
najdou cestu všichni, kteří milují četbu a knihy...                              Foto Magda Smolková

Výherci osmisměrky z minulého zpravodaje  
č. 1 se stávají Ludmila Šimčíková a Barbora  
Halfarová.
Výhercem dětského kvízu Poznej přísloví je 
Anička Zlamšidlová.
Všem moc gratulujeme, výhry si můžete  
vyzvednout v naší obecní knihovně v Píšti.

       Andrea Kupczyn

VÝZVA 
VÝHERCŮM

BĚHEM VELIKONOČNÍCH PRÁZDNIN PŘIPRA-
VILI ŽÁCI 8. A 9. TŘÍDY ZÁBAVNOU HRU  
PRO RODIČE S DĚTMI I PRO DĚTI SAMOTNÉ.

Chtěli jsme dostat všechny do přírody a záro-
veň využít moderních technologií. Cílem hry 
bylo projít naši krásnou obec Píšť a vyhledávat  
na určitých místech QR kódy.
Po načtení jednotlivých kódů se zobrazil obrá-
zek spolu s otázkou. Mladší děti si měly zapiso-
vat, o jaké obrázky se jedná. Ti starší už to měli 
náročnější a museli odpovídat na záludnou 
otázku týkající se velikonočních tradic.
Soutěž trvala sedm dnů a zúčastnilo se jí okolo 
80 dětí. Děkujeme za zájem a těšíme se na další 
podobnou akci!               David Steffek, pedagog

Velikonoční 
soutěž
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V ÚTERÝ 4. KVĚTNA, PRÁVĚ V DOBĚ, KDY SE VŠICHNI DEVÁŤÁCI „POTILI“ 
U PŘIJÍMACÍCH ZKOUŠEK, SE TÝMY ŽÁKŮ SEDMÉ A OSMÉ TŘÍDY UTKA-
LY V TELEVIZNÍ SOUTĚŽI. TA SE NATÁČÍ V PĚTI SCIENCE CENTRECH 
V ČESKÉ REPUBLICE, A TO V OSTRAVĚ, PLZNI, OLOMOUCI, BRNĚ  
A V LIBERCI. 

V soutěži již nejsme nováčci, přesto nás čekala úplně jiná situace v cestě 
na Rudou planetu. Čekali jsme soupeře z jiné školy, ovšem covid zamíchal 
kartami a na natáčení vyjela dvě „naše“ družstva. Trošku nás ráno potrápila 
doprava, ale jako správní dobyvatelé vesmíru jsme to zvládli.
Při cestě nás napadaly různé otázky. Kdo zaboduje v misi? Jak obtížnost 
soutěže zvládnou mladší vesmírní dobyvatelé? Podaří se nám vytvořit  
tu správnou soutěžní atmosféru? Nebude chybět adrenalin?
Po povinném testování a instrukcích od paní scénáristky se cestovatelé 
dostali do rukou kostymérky, kosmetičky a zvukaře. Počátečním losová-
ním si kapitáni týmů Paťa a Matouš zvolili svou barvu a tím i svůj tým. 
Osmáci hájili barvy Kryptonu (modrý tým), sedmáci Neonu (červený tým).
Cílem posádek je postupně vyřešit úkoly potřebné pro let na Mars. Na pl-
nění všech úkolů dohlíží Ducháček a pan Továrník, který odhalil i hlavní 
téma - vzdálenosti ve vesmíru.
Po hodině příprav a natáčení úvodní seznamovací části začalo „pravé sou-
těžní klání“.
CO NA TÝMY ČEKALO?
První vesmírný rozstřel (Továrníkův kvíz s otázkami, Matěj těsně porazil 
Dominika).
Černá díra s nápovědou (Sára s Vaškem neměli konkurenci).
Silová soutěž s úkolem mimo studio (Patrik a Sára přes covidové volno  
prokázali neskutečnou kondici, v  této chvíli stálo štěstíčko na straně  
Neonu).

JIŽ ROK PROBÍHÁ NA PÍŠŤSKÉ ZÁKLADNÍ 
ŠKOLE PROJEKT ZKOUMAVÉ ČTENÍ POD 
ZÁŠTITOU NOVÉ ŠKOLY PRAHA, OPS. CÍLEM 
PROJEKTU JE SYSTEMATICKÉ ZAVEDENÍ  
DÍLNY ČTENÍ V HODINÁCH ČESKÉHO JAZYKA 
A ROZVÍJENÍ ČTENÁŘSKÝCH DOVEDNOSTÍ  
I V NAUKOVÝCH PŘEDMĚTECH. 

Po prvním roce projektu už pedagogové  
a žáci mají za sebou velký kus odvedené práce. 
Učitelé získali informace o tom, jak bude vše 
probíhat, na celorepublikovém setkání v Praze  
na konci letních prázdnin v roce 2020. 
Od té doby se pravidelně měsíčně scházejí, 
sdílejí poznatky, přípravy na lekce a společ-
ně reflektují práci svou i dětí. Čtyřikrát za rok  
se sešli na tzv. Regionálním setkání s pedagogy  
ze spolupracující projektové školy - Základní 
školy Boženy Němcové v Opavě. Tam sdíleli po-

JEŠTĚ NEDÁVNO JSME JE VEDLI DO PRVNÍ 
TŘÍDY A TEĎ UŽ ZÁKLADKU OPOUŠTĚJÍ. PŘI 
PROHLÍDCE ŠKOLNÍCH FOTOGRAFIÍ NAŠICH 
DĚTÍ SE NESTAČÍME DIVIT, JAK TEN ČAS 
UTEKL.

Přestože děti a mládež poprvé zažily zavřené 
školy loni na jaře, nikdo si vůbec nedokázal 
představit, že tato situace bude pokračovat  
i v  dalším školním roce. Tím méně naši de-
váťáci, kteří se jako většina žáků nestačili  
ve školních lavicích moc ohřát. Přesto se ne-
mohli vyhnout první velké zkoušce jejich živo-
ta - přijímačkám na střední školy.
Jak už všichni po roce víme, distanční výuka 
má svá pro i proti. Ale kluci a holky z  deváté 
třídy prostě museli zapracovat, aby v  den „D“ 
u přijímacích testů na střední školy ukázali,  
co umějí. 
Velikou pomocí a psychickou podporou jim 
po celý školní rok byl nejen jejich třídní učitel 
David Steffek, ale hlavně paní učitelky jazyka 
českého a matematiky - Marcela Bednářová  

Už tam budem? plně v naší režiiZKOUMAVÉ ČTENÍ

DEVÁŤÁCI 
DĚKUJÍ

vedené aktivity i to, co jejich práci komplikuje, 
doporučovali si navzájem knihy a texty, které 
použili ve svých lekcích.
Každý učitel navštívil hodinu v jiné škole. Z těch-
to návštěv si odnesli inspiraci i povzbuzení  
do další práce. Učitelé ze škol napříč republikou 
oceňovali pohodovou přátelskou atmosféru  
a kreativitu pedagogů v  hodinách realizova-
ných v Píšti. 
Všichni zapojení učitelé se museli vypořádat 
s  nástrahami online výuky. Provázet žáky pro-
cesem čtení textů na dálku opravdu není jed-
noduché. Ale i tam osvědčili svou profesionalitu 
a všechny projektové výstupy zvládli.

Co se ve škole díky projektu změnilo?
Jednu hodinu dílny čtení si mohli užívat každý 
týden žáci všech ročníků druhého stupně pod 
vedením učitelek Marcely Bednářové a Marti-

a Renáta Hasalová. Nedaly deváťákům vy-
dechnout a usilovně s  nimi procvičovaly  
a opakovaly vše, co je třeba vědět a znát pro 
přijímací testy.
Patří jim tedy velké díky za to, že žáci z devá-
té třídy přijímací zkoušky na své střední školy 
zvládli. Po letních prázdninách se tedy z  na-

Logická soutěž (prověřila nejen hlavu cestovatelů - Kája a Denis stavěli věž 
z dřevěných dílů, pevnější ruka znamenala vítězství Kryptonu).
Chemická laboratoř s pokusy (setkávání s neznámými látkami patří k nej-
těžším úkolům, skvělý odhad prokázal tým Neonu a zvítězil).
Odhalování identity neznámé osoby (kapitáni týmů a jejich pokus uhod-
nout osobu podle indicií).

Po sečtení všech bodů se radoval šťastnější Neon (sedmáci), na které če-
kal kapitán Tečka s posledními třemi otázkami pro celý tým. Na kapitána  
Neonu Matouše zbyl mozkový stimulátor. Jaký kufr otevřeme? Podaří  
se nám zachránit kapitána od studené sprchy?
Nažhavení členové Neonu se hrdě postavili před mozkový stimulátor. Byli ne-
uvěřitelní a postupovali rychle kupředu k otevření všech kufrů. Podařilo se!
Všem cestovatelům děkuji za vzornou reprezentaci naší školy, bezproblé-
mové natáčení a den plný zážitků. Děkuji i všem členům štábu České tele-
vize za skvělý den ve studiu a možnost pozorovat vás při práci. 

KDO NÁS REPREZENTOVAL?
Neon - kapitán: Matouš Obrusník. Členové: Matěj Moric, Karel Moric, Patrik 
Krakovka, Vašek Kolář.
Krypton - kapitán: Patricie Gajdová. Členové: Sára Jašíková, Emma Tomá-
šová, Dominik Křepelka, Denis Kotala, Tomáš Polomský.

       Renáta Hasalová, pedagog

ny Gonsiorové. Čtení v odborných předmětech 
rozvíjeli sedmáci v  hodinách Marcely Gajdové 
v přírodopise a v hodinách výchovy k občanství 
Davida Steffka.
Navíc byla do dění ve škole vtažena i knihovni-
ce Andrea Kupczyn, která učitelům pomáhala 
s výběrem knih a textů a spolu s češtinářkami 
si vyzkoušela tandemovou výuku a dílnu čtení 
ve škole.
Škola obdržela z  projektu spoustu knih, časo-
pisů i didaktické hry, které rozvíjejí čtenářské 
dovednosti.
Učitelé mají po celou dobu realizace projektu 
podporu, mohou se zúčastnit inspirativních 
webinářů. Pro učitele odborných předmětů 
webináře vede zkušená odbornice na čtení 
v  oborech Bohunka Jochová. Češtináři čerpají 
podněty na pravidelných Večerech inspirace 
na různá témata - v květnu například na téma 
Práce s poezií v dílnách čtení.
Všichni zapojení pedagogové věří, že jejich vy-
naložená práce se odrazí v tom, že žáci budou 
pro život vybaveni kvalitními čtenářskými do-
vednostmi.                     Jarmila Polomská,

 regionální koordinátorka projektu Zkoumavé 
 čtení pro ZŠ Píšť a ZŠ B. Němcové Opava

šich deváťáků stanou studenti. Přejme jim,  
ať jsou na svých nových školách úspěšní.

Paní učitelko Bednářová, paní učitelko  
Hasalová - DĚKUJEME!

       Za žáky 9. třídy a jejich rodiče
 Radka Slaninová

ÚSPĚCH V BLUDIŠTI 
Po uzávěrce letního čísla zpravodaje se naši deváťáci  
zúčastnili v České televizi soutěže Bludiště. Podařilo  
se jim dvakrát zvítězit, když mimo jiné porazili soupeře 
z Karviné a Ostravy, a získat bronzového a stříbrného Blu-
dišťáka. Fantastický úspěch a výborná reprezentace naší 
školy! 

Na podzim se bude tento díl vysílat na ČT Art, v příštím 
čísle zpravodaje přineseme podrobnější reportáž. 
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15. září 2021 od 19 hodin v Kulturním centru obce Píšť 

Předprodej vstupenek v cenách od 90 do 150 Kč zahájen na OÚ Píšť 

ROZHODLI JSME SE OBNOVIT POŠKOZENÉ 
AUTOBUSOVÉ ZASTÁVKY U KOSTELA  
A U KOUPALIŠTĚ V PÍŠTI. AKCE PROBĚHLA 
V ÚTERÝ 8. ČERVNA.

STOP VANDALISMU POHLEDEM DĚTÍ
PROČ? Nelíbily se nám nevhodné nápisy a sym-
boly na stěnách zastávek. Myslíme si, že to není 
dobrý způsob reprezentace naší obce. Víme,  
že se nejedná o ojedinělý případ. Poničené  

a znečistěné je i dětské a fotbalové hřiště. 
Važme si lidí, kterým záleží na prostředí naší 
obce, protože náklady na udržení hezkého 
stavu nejsou nejmenší.                         Žáci 9. třídy

MILOVNÍCI KVALITNÍ VESNICKÉ KOPANÉ  
SE JIŽ TRADIČNĚ V LETNÍ PŘESTÁVCE SEŠLI 
NA HŘIŠTI TJ SLAVIA PÍŠŤ, TENTOKRÁTE  
O POSLEDNÍM ČERVNOVÉM VÍKENDU. 
KONALO SE ZDE OBLÍBENÉ KLÁNÍ V MALÉ 
KOPANÉ „O PŘEBORNÍKA PÍŠTĚ“ POD  
ZÁŠTITOU POŘADATELSKÉHO SPOLKU  
RFC LOUKY A STRÁNĚ.

Šest převážně píšťských týmů se nejprve utka-

lo jednokolově každý s  každým, následovaly 
vyřazovací boje.
Hlavní favorit turnaje, tým Hospoda Na hřišti 
(P. Moric, T. Blahut, M. Šec, M. Kupec, L. Foitzik, 
M. Lampart a Š. Kania) po loňské smolné finá-
lové prohře ukončil čekání na trofej a ve finále 
zdolal tým Beta vedený Martinem Pawlenkou 
3:0. O branky vítězů se postarali Foitzik, Ku-
pec a Šec. Nejlepším střelcem turnaje se stal  
Daniel Skroch z týmu Beta s devíti brankami.

„Jménem pořadatelů děkujeme TJ Slavia 
Píšť za zapůjčení areálu. Velké poděková-
ní patří i všem medailistům turnaje, kteří  
se v  letošním roce jednohlasně zřekli finanč-
ní odměny pro vítězné týmy. I díky tomuto 
gestu jsme mohli veškerý výtěžek turna-
je (3.500 Kč) věnovat na dobročinné účely  
na Hodonínsko těžce zasažené tornádem,“ 
poděkoval závěrem za RFC Louky a Stráně Jan 
Kozelek.             Jan Kozelek

Pohár O přeborníka Píště
pro tým Hospoda Na hřišti

Nejlepší střelec turnaje 
Daniel Skroch
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VÍCE NEŽ ROK JSME BYLI ODKÁZÁNI HRÁT 
ŠACHY POUZE PO INTERNETU. BĚHEM KOVI-
DOVÉ DOBY JSME SE SEŠLI POUZE JEDNOU, 
A TO PŘED ROKEM - BOHUŽEL PŘI SMUTNÉ 
PŘÍLEŽITOSTI POSLEDNÍHO ROZLOUČENÍ 
S NAŠÍM KAMARÁDEM SLÁVKEM TOMÍČKEM.

S nastupujícím rozvolněním a znovuvzkříšením 
života v Česku ožíváme i my členové Šachového 
klubu Píšť. Na krátké schůzce 28. května jsme 
se domluvili na pořádání následujících akcí v le-
tošním roce.
Po klubovém přeboru 6. června v  Kulturním 
centru obce Píšť bude další akcí simultánní hra 
proti mezinárodnímu mistrovi Lukáši Klímovi. 
Do Píště si přijede zahrát již potřetí a nutno 
podotknout, že sem jezdí rád. Simultánka se 
uskuteční v pátek 23. července v sále „Restau-
race 39“ od 17 hodin. Tímto zveme zájemce 
z  řad široké veřejnosti k  účasti buď pasivní, 
nebo i aktivní. Pro ty, kteří se nebojí zahrát 
si, je na konci tohoto článku připravena malá 
upoutávka.
Pevně věřím, že se letos nakonec dočkáme i odlo-
ženého 8. ročníku soutěže O přeborníka Základní 
školy Píšť. Pokud se již nic zlého nestane, turnaj 
pod záštitou ředitele školy Mgr. Lukáše Hrubého  

Šachový klub Píšť: zpět ke stolům!

a Šachového klubu Píšť proběhne v pátek 22. října.
Nyní následuje slíbená upoutávka a zároveň po-
zvánka na simultánku. Simultánní hra v šachu 

je situace, kdy jeden hráč, zpravidla mistr nebo 
ještě častěji velmistr, nastoupí sám proti několi-
ka hráčům současně.
Základní pravidla zní: mistr hraje všechny partie 
s  bílými figurami, zatímco jeho soupeři s  čer-
nými. Mistr chodí mezi šachovnicemi, zatímco 
jeho soupeři sedí.
Poslední simultánní hry v Píšti (10. dubna 2019) 
se zúčastnili i naši šachoví přátelé z Rychvald-
ského šachového spolku. A právě jejich hráč 
Bohdan Adamčík (na snímku vlevo) ukořistil 
tehdy jedinou výhru nad Lukášem Klímou. I mi-
str Klíma už měl toho dost, proto měl povoleno 
si sednout.
Fotografie zachycuje pozici po 50. tahu bílého, 
který tahem Dg4+ dával soupeři šach. Po výmě-
ně dam v 55. tahu pak situace dospěla do pozi-
ce, kterou zachycuje diagram.
Bohdan dlouho váhal, zda vzít nebo nevzít. Na-
konec se rozhodnul 59. Vxf4+ jezdce vzít a Lukáš 
to položil. Neboť bylo jasné, že nezabrání černé-
mu v proměně pěšce v dámu.
Toto byla názorná ukázka šachu, který se hraje 
zde v Píšti. Toho dne Lukáš Klíma uhrál už 12 vý-
her a jednu remízu, za kterou patří poděkování 
a uznání našemu členovi Karlu Meiselovi.

       Za šachový klub Píšť Zbyněk Kožušník

TJ SLAVIA PÍŠŤ VÁS SRDEČNĚ ZVE NA FOTBALOVÉ UTKÁNÍ STOLETÍ 
U PŘÍLEŽITOSTI 75 LET ZALOŽENÍ FOTBALU V PÍŠTI 

V SOBOTU 31.07.2021 V 15:00

 TJ SLAVIA PÍŠŤ  :   ČESKO 2004
BRONZOVÍ MEDAILISTÉ ME V PORTUGALSKU 2004
Brankáři: Petr Kouba, Jaromír Blažek
Obránci: Zdeněk Grygera, Marek Jankulovski, Tomáš 
Ujfaluši, David Rozehnal, René Bolf, Martin Jiránek, 
Radek Bejbl, Roman Týce
Záložníci: Vladimír Šmicer, Marek Heinz, Jaroslav 
Plašil, Karel Poborský, Tomáš Galásek  
Útočníci: Milan Baroš, Jan Koller, Vratislav Lokvenc
Trenér: Karel Brückner
Ambasador team: Ladislav Vízek and Horst Siegl
Masér: Eduard Poustka

STARÁ GARDA 1994 - 2004
Brankáři: Petr Liška, Petr Krajíček, Tomáš Kotula
Obránci: Aleš Ďurina, Miroslav Fojtík, Miroslav Besta, 
Martin Pawlenka, Petr Boček, Pavel Němec, Luděk 
Kupec, Patrik Smolka, Filip Hrubý, Ondřej Zug, Petr 
Kučera, Adam Varady, Partik Kichner
Záložníci: Zdeněk Piskala, Jiří Viktorin, Vojtěch Galdia, 
Jaroslav Dudek, Martin Komárek, Libor Jurečka, Mario 
Kupec, Karel Moric, Martin Pluške, Tomáš Kurka, 
Bronislav Horáček, Marcel Melecký, Marek Drabina, 
Miroslav Král
Útočníci: Dimitris Cekuras, Jiří Holiš, Martin Habura, 
Pavel Nawrath, Petr Herich, Daniel Fichna, Martin 
Návrat, David Jakubčík
Trenér: Walfried Zlotý
Asistenti: Jan Ondruš, Arnošt Lasák, Josef Šimíček
Vedoucí týmu: Hubert Jurečka, Jiří Heiduczek
Maséři: Pavel Köhn, Ervín Balarin, Petr Hluchník 

Rozhodčí: 
Jakub Cigán, Daniel Lorenz, René Kichner

Slavnostní výkop utkání: 
Antonín Panenka a Karol Dobiaš

Národní hymnu zahraje: 
Dechová hudba Josefa Postulky

Komentátoři: 
Daniel Fichna, Honza Gavelčík

JARNÍ BILANCE NAPOHODU! TEAMU
KDO SI POČKÁ, TEN SE DOČKÁ… JARNÍ  
SEZONA LETOS ZAČALA PRO ČLENY  
NAPOHODU! BIKE TEAMU PÍŠŤ OPĚT O NĚCO 
POZDĚJI. O TO LÉPE JSME SE NA VŠECHNY 
DISCIPLÍNY A ZÁVODY PŘIPRAVILI - JARNÍ  
POČÍTADLO SE ZASTAVILO NA 30 MEDAILÍCH!

BĚH PRO ŠIMONA A MATÝSKA
Závodění se občas spojí s podporou dobré věci. 
Tak jako dubnový charitativní Běh pro Šimona  
a Matýska v Hlučíně. Výsledky nebyly na prvním 
místě, léčbu obou chlapců jsme podpořili da-
rem 1.000 Kč. Přesto se pochlubíme bronzem 
absolutně v silné konkurenci pro Toma Janečka.  
Na Ludgeřovické patnáctce si pak naneštěstí zlo-
mil prsteníček a po operaci pro něj jarní sezona 
skončila. Nyní už je ale Timmy opět v plné přípra-
vě na běžecké, duatlonové i bajkerské závody.

DESÍTKA CHUTNALA
Na krosové desítce z Jasének v Hlučíně se v květ-
nu dokázali prosadit na stupně vítězů dva naši 
běžci. Many Křefký bral stříbro, Zdeněk Šmída 
doběhl třetí.

BRAMBOROVÉ ČASOVKY
Čekaní na opožděný start MTB maratonů jsme 
si okořenili květnovou premiérou v  časovkách 
Slezského poháru SPAC v  Žabni a Bohumíně. 
Proti silničářům na časovkářských speciálech 
jsme neměli mít šanci. Proto bereme čtyři čtvr-
tá místa (2x Kelly Žilavý, Míša Tokarčíková, Lukáš 
Mniszak) jako uspěch.

BÍLÁ SE LÍBILA
Na letošní první maraton horských kol jsme 
v květnu vyslali silnou výpravu. Na Bílé se v okolí 
lyžařského areálu závodilo nahoru - dolů a cin-

klo to hned pětkrát. Své kategorie vyhráli Many 
Křefký, Lukáš Mniszak, Marek Blokeš i Tomáš 
Svoboda, Míša Tokarčíková dojela po opravě de-
fektu druhá.

VÝLOV STŘÍBRA V BRUŠPERKU
Triatlon Brušperk patří k našim oblíbeným závo-
dům. Letos se na start postavili Manfred a Míša, 
která po superrychlém bajku útočila na absolut-
ní vítězství mezi ženami. Až v  běhu neodolala 
náporu světové medailistky Rudolfové a brala 
stříbro, stejně jako Many mezi padesátníky.

XC LIGA NA LANDEKU
Klasické okruhové cross country letos odstar-
tovala třídílná Ostravská MTB liga na Landeku. 
Velmi se v ní dařilo Tomovi Kašnému, který si při-
psal nejen bronz a dvě výhry, ale i celkový triumf 
mezi třicátníky. Na bednu se jednou probojoval 
i Marek Blokeš.

MÁJOVÝ BOBR V ČERVNU
Loni říjnový, letos červnový… Májový bobr v Hlu-
číně - Bobrovníkách mění na útěku před koro-
navirem termíny. Posun do června letos vyšel, 
konečně se jelo bez bláta. V prvním závodě MTB 
poháru BARS se nám opět dařilo, výsledkem 
byla pódiová umístění pro Tomáše Kašného  
a Svobodu, Lukáše Mniszaka, Kellyho Žilavého 

a vítězku ženské kategorie Míšu. V  závodě dětí 
uspěla stříbrná Anetka Haferová.

RUBAČKA NA STAŘIČU
Oblíbené XC okruhy si Tom Kašný vyzkoušel  
i na zcela nové vyšperkované trati na Staříči, kde 
obsadil ve své kategorii bronzovou příčku.

SVIŽNĚ NA PUSTEVNY!
Hromadný závod z Frenštátu na vrchol Pusteven 
v rámci Slezského poháru SPAC přilákal na start 
čtyři napohoďáky. Tentokrát se jelo po asfaltu  
na klasických kolech. Bez hendikepu horší výba-
vy se dočkala silničářských stupňů vítězů naše 
zimní posila Lukáš Mniszak i Kelly Žilavý. Oba do-
jeli mezi svými vrstevníky druzí.
 
DRÁSAL: FAMÓZNÍ KELLY
Pro čerstvého padesátníka Kellyho Žilavého byl 
legendární Drásal v Holešově vrcholem sezony. 
Ambice naplnil a na světové UCI trati 120 km 
v  rámci série Kolo pro život nenašel koncem 
června v kategorii přemožitele.

Z DOLNÍ LHOTY NAHORU
Druhý závod MTB poháru BARS v  Dolní Lhotě 
nám opět vyšel. Na kopcovitém okruhu dojel 
Tom Kašný třetí absolutně a druhý v  kategorii, 
ženám znovu vládla Míša. Stylové medaile vy-
bojovali i Many Křefký a Tomášové Střebovský  
se Svobodou.

Podrobné reporty a fotogalerie najdete  
na facebook.com/napohodubiketeam

 Tomáš Svoboda, předseda spolku
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VÁŽENÍ FOTBALOVÍ PŘÁTELÉ A FANOUŠCI!
S POSTUPNÝM UVOLŇOVÁNÍM RESTRIKCÍ 
A OPATŘENÍ, KTERÁ ZDE BYLA Z DŮVODU 
PANDEMIE COVID-19, JSME SE VŠICHNI TĚŠILI, 
AŽ OPĚT UVIDÍME NAŠE FOTBALOVÉ HŘIŠTĚ 
PLNÉ HRÁČŮ A DĚTÍ. JSME VELMI RÁDI, ŽE 
SE NÁM UŽ V KVĚTNU PODAŘILO OBNOVIT 
VEŠKERÉ TRÉNINKOVÉ JEDNOTKY VŠECH 
NAŠICH TÝMŮ - PŘÍPRAVKY, MINI-ŽÁKŮ, 
ŽÁKŮ I MUŽŮ.

Naše mládežnická družstva opět trénovala dva-
krát týdně a v tréninkových jednotkách pokra-
čovala až do konce června, kdy své fotbalové 
snažení zakončila závěrečným večírkem. Žáci 
během této doby dokonce sehráli dvě přátel-
ské utkání s Bohuslavicemi, která přes bojovný 
výkon bohužel prohráli.
Dovolte mi touto cestou poděkovat všem na-
šim trenérům mládeže. Jmenovitě Martinu 
Lasákovi, Petru Liškovi, Martinu Haburovi, Kar-
lu Moricovi, Radku Polomskému a Michalu 
Konečnému za jejich obětavost a nasazení při 
vedení tréninkových jednotek. Práce s mláde-
ží patří mezi stěžejní a nejdůležitější, musíme  
na ní stavět. Produkuje pro náš klub odchovance 
pro A-tým, bez kterého by fotbal v Píšti zanikl.
Poměrně velká změna se nyní odehrává v týmu 
mužů. Po mnoha letech se do něj vrací naši ro-
dáci, kteří dlouhou dobu působili v  kvalitních 
soutěžích třetí ligy, prvoligového dorostu atd. 
Jedná se o Kristiana Hudeczka, Jakuba Mace, 
Lukáše Foitzika a Martina Šece doplněné o další 
posily Lukáše Malcharka a Tomáše Obrusníka.

OBNOVA KLUBOVÝCH AKTIVIT
Věříme, že jejich příchod zvedne motivaci 
mladších hráčů, kteří se začínají skvěle prosa-
zovat do základní sestavy mužů. Zkušené posily 
jim jistě mají co předat, ať už jde o fotbalovou 
techniku a taktiku, ale také příkladný pří-
stup k tréninkovým jednotkám a zápa-
sům. Cíle a ambice máme pro následu-
jící sezonu jasné.
V průběhu letní přestávky proběhne 
nejen regenerace hřiště. Můžeme se těšit  
i na dvě velké kulturní akce v areálu Slavie. 
Tou první bude zápas s  výběrem národního 
týmu, který na EURO 2004 vybojoval bron-
zové medaile. Toto přátelské utkání proběh-
ne v sobotu 31. července. Už nyní se těšíme  
na velká jména, jako jsou Milan Baroš, Jan 

Koller, Vladimír Šmicer, Martin Jiránek a další.
Druhou velkou akcí budou naše tradiční od-
pustové karnevaly. Proběhnou ve dnech  
6. až 8. srpna, těšit se můžete mimo jiné na kon-

cert Paulieho Garanda a rappera Marpa.
Upřesněné informace o obou akcích 

připravujeme, včas je najdete na webo-
vých nebo facebookových stránkách 

klubu a obce.
Zároveň bych jako každý rok požádal 

všechny naše spoluobčany, především z při-
lehlých domů u našeho areálu, o shovívavost 
při pořádání těchto tradičních a v širokém okolí 
vyhlášených karnevalů.
Děkuji a přeji Vám všem krásné a klidné letní 
dny!                 Karel Moric, předseda klubu
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SLAVNOSTNÍ OBŘAD VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ JSME 
PŘIPRAVOVALI PŮVODNĚ NA DRUHOU KVĚT-
NOVOU NEDĚLI, JAK SE UŽ STALO TRADICÍ, 
SYMBOLICKY NA DEN MATEK. EPIDEMIO-
LOGICKÁ OPATŘENÍ NÁM ALE NEDOVOLILA 
PLÁNOVANÝ TERMÍN DODRŽET.

Vítání občánků tak, jak bychom si ho přáli -  
za účasti babiček, dědečků a blízké rodiny po-
zvaných dětí, s programem předškoláků ze zdej-
ší mateřské školy, nemohlo proběhnout ani v ná-
hradním termínu.
Situace s nemocí covid-19 se naštěstí zlepšova-
la a vládní opatření byla nakloněna tomu, aby-
chom stanovili další, již třetí termín na neděli 
13. června 2021. S ohledem na příznivou epide-
miologickou situaci, ale za dodržení všech pře-
depsaných opatření jsme se s nově narozenými 
dětmi a jejich rodiči sešli nadvakrát v 10 a v 11 ho-
din ve velkém sále kulturního centra.
Pozvání na obřad přijali rodiče všech dětí, které 
se narodily v loňském roce. Celkem se v naší obci 
loni narodilo 17 dětí - 8 chlapečků a 9 děvčátek.
Ke slavnostní atmosféře přispěla hudba a zpěv 

Vítání občánků letos až napotřetí
místní scholy. Krásným zážitkem pro všechny 
přítomné bylo vystoupení předškoláčků z místní 
mateřské školy pod vedením paní učitelky Dag-
mar Gajdové.
K rodičům a novým občánkům promluvil staros-
ta Daniel Fichna a také místostarosta Stanislav 
Bartusek. Oba představitelé obce dětem popřá-
li, aby v Píšti prožily radostné dětství a vyrůstaly 
v lásce a bezpečí svých rodin.
Rodiče nově narozených dětí se podepsali  
do pamětní knihy, maminky obdržely kytičku. 
V souladu s usnesením Rady obce Píšť dostalo 
každé nově narozené děťátko od obce finanční 
příspěvek a dárek v podobě knihy, do které byla 
vložena průkazka do místní knihovny.
Návštěva knihovny a hlasité čtení bude ze stra-
ny rodičů jistě nejlepší investicí do úspěšné bu-
doucnosti dítěte. Neboť dítě, které je vedeno 
k morálním hodnotám a lásce k přírodě, bude 
jednou také dobrým rodičem a občanem.
Závěrem setkání vyfotografovala děti spolu s ro-
diči a jejich sourozenci paní Magdalena Smolko-
vá. Věříme, že slavnostní obřad v prostorách kul-
turního centra, které po dlouhé době ožilo, byl 

pro všechny zúčastněné příjemným zážitkem, 
na který budou rádi vzpomínat.
Novým občánkům přejeme, aby byli zdraví  
a šťastně vykročili do života.

Jmenovitě jsme přivítali tyto děti:
Adéla Zugová Erik Boček
Anna Studená Filip Stopnicki
Barbora Polášková Kristián Šalamoun
Beáta Kubináková Michael Mec
Eliška Mušálková Samuel Plaček
Melanie Kachyňová Samuel Ptáček
Nikol Kusýnová Sebastian Halecký
Rozálie Klöselová Václav Kornas
Sára Onderková
Připomínáme rodičům, kterým se letos narodi-
lo miminko, nebo se ještě narodí, a mají v obci 
Píšť trvalý pobyt, nechť se příležitostně dostaví 
na obecní úřad s rodným listem a svým občan-
ským průkazem k  zaevidování dítěte do evi-
dence obyvatel obce. Bližší informace mohou 
rodiče získat na tel. č. 595 055 943 nebo elektro-
nicky na adrese matrika@pist.cz

       Kristina Bialasová

 ANNA STUDENÁ 

 ROZÁLIE KLÖSELOVÁ 

 KRISTIÁN ŠALAMOUN 

 ADÉLA ZUGOVÁ 

 SAMUEL PLAČEK 

 MELANIE KACHYŇOVÁ 

 ELIŠKA MUŠÁLKOVÁ 

 SEBASTIAN HALECKÝ 

 NIKOL KUSÝNOVÁ 

 FILIP STOPNICKI 

 BARBORA POLÁŠKOVÁ 

 SAMUEL PTÁČEK 

 VÁCLAV KORNAS 

 BEÁTA KUBINÁKOVÁ 

 ERIK BOČEK 
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ŽIVOTNÍ JUBILEA
V  jarních měsících letošního roku oslavili 
svá významná životní jubilea - 80, 85 a více 
let věku - tito naši spoluobčané.

DUBEN

Hildegarda Hermanová 85 let
Klára Tvrdá 86 let
Hedvika Moricová 89 let

KVĚTEN

Gerda Nawrathová 80 let
Berthold Homola 86 let
Helena Krokerová 86 let
Anežka Strachotová 87 let
Jan Fulneček 89 let
Albach Kneifel 89 let

Všem oslavencům přejeme hlavně pev-
né zdraví, hojnost Božího požehnání, 
osobní a rodinnou pohodu v kruhu jejich 
nejbližších.          Kristina Bialasová

 
OPUSTILI NÁS

V  uplynulých týdnech jsme se napo-
sledy rozloučili s  těmito našimi spo-
luobčany:

Jan Sichma 
Erich Zlotý 
Karel Čani 

Günter Franz 
Vilibald Drobný 

Jenovefa Riemelová 
Vilém Křižák 
Josef Kupka 

Marie Fulnečková 
Žofie Fojtíková 

Antoníne Kotulová 
Vadim Šlachta 

Vilibald Reschný 
Vilém Plaček 

 HELENA KROKEROVÁ, 86 LET 

 ALBACH KNEIFEL, 89 LET 

 HEDVIKA MORICOVÁ, 89 LET  JAN FULNEČEK, 89 LET 

 HILDEGARDA HERMANOVÁ, 85 LET 

 Výzva 
dopisovatelům

Chcete i Vy přispět k bohatšímu obsahu  
našeho zpravodaje? 

Pokud ano, zašlete své příspěvky, nápady  
a podněty na e-mail: redakce@pist.cz,  
případně je doručte v zalepené obálce ozna-
čené textem „ZPRAVODAJ“ do poštovní 
schránky na obecním úřadu. 

Prosíme zejména členy sdružení, spolků, klu-
bů a pořadatele akcí, aby redakci poskytovali 
informace o svých aktivitách. 

Uzávěrka podkladů pro podzimní číslo je 
20. 9. 2021.                        
 Děkujeme!

Mše svatá za patrona 
hasičů svatého Floriána 

objektivem Magdy Smolkové
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